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INTERVIEW

Early Years, Until Foreign Service Exam

Q: Today is the 25th of April 2002. This is an interview with Patrick N. Theros. What
does the “N” stand for?

THEROS: Nickolas.

Q: This is being done on behalf of the Association for Diplomatic Studies and Training,
and I'm Charles Stuart Kennedy. Do you go by Pat?

THEROS: Patrick.
Q: When and where were you born?

THERQOS: Ann Arbor, Michigan, on the 21st of August 1941.

Q: Can you tell me a bit first on your father’s side and then your mother’s side, their
background?

THEROS: My father immigrated to the United States in 1913 from an island on the west
coast of Greece called Lefkas. He had been accused of shooting somebody during
wedding festivities (a common practice at that time). In 1932 the man who actually did
the shooting confessed on his deathbed. He went first to Sioux City, lowa, to work on the
Illinois Central Railway and then moved to Detroit “to get warm” as he told me and
opened a coffee shop. My mother left Greece in 1930. She was from the island of Khios,
in the Eastern Aegean. She was unique for her time, as she was a university graduate and
a high-school teacher. She sought an assignment to a teaching post in northern Greece,
where the Greek Government was trying to use education to assimilate the large numbers
of refugees. At the same time the Bulgarian predecessors of the present Former Yugoslav
Republic of Macedonian government had a conflicting claim on all of Macedonia and
were shooting schoolteachers. My grandfather decided teaching in Macedonia was a bad
idea and had the political influence to get her an appointment to a poshy private school in
Athens. This so offended my Mom’s nationalist sentiments that she arranged a fake
marriage so she could come to the States in 1930. She went to Ohio, where her sister and
brother lived.

Q: You 're talking about universities?

THEROS: No. This is to where they immigrated. My mother finished university in
Greece.



My grandfather, my mother’s father—who was a priest involved in politics—was
actively involved in the failed counter coup of the Venizelist (republicans) in Greece in
1935. When things went south my grandfather kept on going and came to the United
States in 1935. He was assigned as a priest to the new church in Ann Arbor. My dad who
was in Ann Arbor and on the Board of the church and said to him one day: “I’m going to
Canton, Ohio. I know your family is in Warren, Ohio. I’ll drop you off in Warren to see
your family during the week and I’ll come pick you up on Friday.” That’s how my father
met my mother.

Q: What type of business or activity was your father involved in?

THEROQOS: Primarily the restaurant business. He used to write numbers and run bootleg in
the old days, in the ‘20s and ‘30s, in Ann Arbor and Detroit. We came to Washington in
1950.

Q: What was Ann Arbor like, from what you gathered from your parents?

THEROS: It was a nice, quiet place. There was the university in the town and not really
terribly good relations between town and gown. But in those days they didn’t let
university students vote, so they didn’t have much of a voice. Now they do. I talk to my
relatives in Ann Arbor and they think it’s horrible.

Q: The restaurant business usually means the whole family gets involved? Did your
mother get involved?

THEROS: Not until we came to Washington. She was teaching in Ann Arbor at a private
school. When we came here after a while it became necessary. My dad had a truck stop in
the old Florida Avenue Market, Fifth and Florida Avenue Northeast. It was open seven
days a week, twenty-four hours a day. | used to go in on the weekends sometimes to do
my share.

Q: Where was this located?
THEROS: Fifth Street, about two blocks up from Florida Avenue Northeast. It’s behind
Union Station, is about the best way to describe it, and was called Union Market. It used

to be the wholesale market in Washington.

Q: I see. The restaurant would be essentially servicing the truck drivers who were
bringing the produce in.

THEROQOS: That’s right.
Q: I imagine at an early age you must have gotten involved.

THERQOS: Oh yes. | used to go down on the weekends and so forth, and during the



summer | would go down during the day. It was illegal, technically, for me to work there
because you couldn’t work in an establishment that sold beer or wine until you were
eighteen. | was twelve or fourteen, but the cops looked the other way.

Q: You went to school through ...

THEROQOS: D.C. (Washington D.C.) public schools.

Q: Where did your family live?

THEROS: An area called Manor Park. We lived on 618 Somerset Place Northwest,
which was about a block from Coolidge High School and about six blocks from Walter
Reed.

Q: Up near Sixteenth Street then?

THEROS: Yes, but east of Sixteenth Street, near Fifth Street.

Q: Near Georgia, | guess.

THEROS: Yes. Georgia was our downtown, pretty much, as kids.

Q: In grammar school, where did you go to school?

THEROS: 1 did two years at Bach Elementary School—kindergarten through first grade--
in Ann Arbor. Then we moved temporarily to Warren, Ohio, for two years (Garfield
Elementary School) and came to Washington in fourth grade. | attended Whittier
Elementary School, Paul Junior High School, and Coolidge High School.

Q: What sort of things interested you in school?

THEROS: Things military. In those days the District of Columbia had compulsory Junior
ROTC (Reserve Officer Training Corps) for high school cadets, and | ended up being the
cadet lieutenant colonel, commander of the regiment of cadets in our high school.

Q: How about other things?

THEROS: There were seven of us, kids who grew up together, went to church together,
and we played football every weekend of the year together. And that, as | got older, |
found out I wasn’t very good at it.

Q: Was this seven in your family or in your group?

THEROS: No, a group of seven boys. We’re still friends.

Q: Was this pretty much a Greek area?



THEROS: No. As a matter of fact, the Greek area had dissipated in the ‘30s. By the time
we came here there was no longer a recognizable area, though most of the kids at my
church were either at Roosevelt High School or Coolidge High School. The
neighborhood was actually largely Jewish.

Q: Did the Orthodox Church split up as so many others, like the Jewish church —I mean
most of the churches you can think of —usually ends up breaking up into stricter, more
conservative reformed ...

THEROS: No. Partly it’s because there was already a split along nationalist and ethnic
lines. That occurred a thousand years before. But theologically the Orthodox Church has
never had any internal contradictions. It’s an interesting church because even though
there’s a hierarchy like the Catholic Church, the laity is in fact stronger. We had our bout
with who’s in charge, the pope or the emperor, a couple of thousand years ago. In our
case the emperor won.

Q: But I take it your family was a strong Orthodox family.

THEROS: Yes, virtually every Greek I know is ... somebody once described my father
as typically Greek; he would die for his faith, he simply won’t practice it.

Q: Did you find that being Orthodox had any influence on your growing up or not?

THEROS: Well, we were simply told that we were the smartest and best-looking people
in the world and everybody else was inferior, so it was actually tremendous self-
confidence for the kids. Most of the kids that | knew —my friends —we were all fairly
arrogant as to who we were. We were told that the combination of being descendants of
Plato and Greek Orthodox was superb, that nobody else could really live up to it.

Q: How about in school? What sort of things, other than the ROTC, were you interested
in?

THEROS: | played, let me say, sports. | did football through junior high school and then
all the other kids grew up faster than I did, so that became dangerous to me. Primarily, |
was a very good English student, | was a very good history student, and | was a terrible at
math. My grades were a mixed bag of A's and D’s.

Q: What about outside reading? Were you a reader?
THEROS: 1 was an only child. My father refused to get television, so they would buy me
books. | remember my twelfth birthday gift was an Encyclopedia Britannica. And when

you’re an only child you tend to get either be a reader or talk to the walls. So | read.

Q: What were you reading?



THERQOS: Well actually 1 read —this was my great claim to fame when | was twelve
years old —before my thirteenth birthday I got through all twenty-four volumes of the
Encyclopedia Britannica.

Q: Were things outside, both national and international affairs, of interest to you or to
your family?

THEROS: Yes, intensely. The only thing that really concerned my father was
international politics. I don’t think he ever read the sports page in his life.

Q: So how did this play out?

THEROS: | grew up in an intensely political family. As | said, my grandfather fled the
country for political reasons. Politically my mother and my father were on opposite ends
of the political spectrum in terms of Greek politics.

Q: Who was where?

THEROS: My father regarded the king as a dangerous leftist but supported the monarchy.
My mother’s family was very strong and zealous anti-monarchists at that time. But my
mother was smarter, so she didn’t make an issue of it. My dad became a life-long
Republican in this country.

Q: What was the newspaper?
THEROS: Well, we generally read the Evening Star and we got the Washington Daily

News at the restaurant. When | got to Washington we had the Times, the Herald, and the
Post, and the Times-Herald merged—I forget who gobbled up whom. In the early 1950’s.

Q: But the Post was not the pre-eminent paper?
THEROS: No it was not, but it was competitive.

Q: What about at your father’s restaurant? This must have been labor intense. Was he
around much?

THEROS: Yes. He would come home twice a day and leave twice a day. Basically the
rush times at the restaurant were between four in the morning and ten in the morning.
Actually, oddly enough, lunch was not a terribly busy time. My mother would spell him
at lunch time and then he would come home and sleep until about three or four and go
back until about three-thirty, four o’clock, and come back about midnight, one o’clock in
the morning. So he got four hours of sleep, twice a day. But it was a good-sized place; we
could seat seventy-five in front and forty in back.

Q: Were you waiting or...



THEROS: No, the register. | had to be a little careful because, as | said, the District of
Columbia blue laws in those days said that it was illegal for me to work in a restaurant.
Behind the register, the cops, if it wasn’t in their face, it wasn’t something that they had
to pay any attention to; they didn’t care. So | worked the register. If | had tried to wait
tables and serve beers, the cops would have been forced to do something about it.

Q: Did segregation and desegregation hit your place?

THEROQOS: Yes. | can remember | had been in school in Ann Arbor. There were no black
people living in Ann Arbor that I knew about when I was a kid. Schools in Warren, Ohio,
were integrated but the neighborhoods weren’t. | got to Washington, D.C. and the schools
were all segregated. It struck me as sort of strange, but this was the climate at the time.
Nine-year-olds don’t have deep socio-political concepts. ... Actually, what was more
important to me was that in Warren, Ohio, corporal punishment was allowed and
encouraged in elementary school and it was not in Washington. It made a big difference
in my life. [Laughs.]

Q: It made it easier to sit down.
THEROS: Yes, exactly. [Laughs]
Q: Were you in school when desegregation hit?

THEROS: Yes. If you remember, the D.C. public schools desegregated ahead of the
national schools because Dwight Eisenhower’s first executive order as President on the
21st of January in ‘53 was to integrate D.C. public schools. So we were integrated that
year, immediately. It was odd because my school district—elementary, junior high
school, and high school—actually included the richest black neighborhood in
Washington: the so-called Gold Coast (Blagden Avenue),

Q: This was up the Sixteenth and Georgia corridor.

THEROS: Between 16th and the Park. And so as the schools integrated | pretty much got
the impression that most of the black kids I knew had more money than | did, which was
not the normal experience. One of my high school classmates, and good friend, is Hugh
Price, who is now head of the National Urban League. He was head of my graduating
class.

Q: How did your family feel about this?

THEROS: My dad’s view of life was that everybody had one color and it was green. The
restaurant was segregated; it had a front part for whites and a back part for blacks, the
kitchen was in between. When integration came it was a little bit touchy because our
truck drivers were all from Ocala, Florida, from the Deep South, and the black customers
were most of the people carrying things in the market. I’d say that the place stayed de
facto segregated for the next several years.



Q: The carriers weren’t exactly going to challenge the truck drivers.

THEROS: That’s right. Basically we had four kinds of customers. We had the carriers,
the common laborers, who were overwhelmingly black. We had truck drivers who were
all from the Deep South; Ocala, Florida sticks in my mind as where most of them came
from. We had farmers mostly from rural Maryland who were actually more southern in
outlook as well. And then we had the commission merchants who had the little shops
right across the street from my dad’s restaurant, and they were from everywhere. They
were all wealthy people whose job was to distribute what the truck drivers brought. So
that was a mixed clientele there.

Q: As you were doing this, was this one of the things that you swore you would never get
into the restaurant business?

THEROS: Actually, my father made me swear to that. [Laughs] The only time he looked
rested was when he was hospitalized. But he worked hard.

Q: There seems to be very much a pattern. When | was Consul General in Athens, you
could see it. The first generation worked their tails off in a restaurant running it and
using the money to send the kids to good schools, and heavy emphasis on education, and
also to buy property. And now one goes to the Greek restaurants around here | can
remember when waiters were pretty obviously junked Greek seamen. Now they 're mostly
from Guatemala.

THEROS: Exactly. The community still owns most of the restaurants in this town but
they don’t man them anymore, so to speak.

Q: Was there this emphasis on education?

THEROS: Absolutely. It was made very clear to us that our choice was go to college or
die. [Laughs] Of about 440 kids in my graduating class, about 350 were Jewish and about
40 were Greek, and then there were the others.

Q: And of course you were all on the same track in a way, weren 't you?

THEROS: In a way, yes. Actually, we had a much higher percentage of kids going to
college than the Jewish people did. Largely because, as | said, the option at home was
college or die. We weren’t presented with other alternatives. [Laughs] The fact that my
mother was a university graduate was almost unique for her time. It made it even more
difficult for me to consider an alternative career to university.

Q: While you were particularly in high school, were you looking around at Washington
and sort of the things that are available for Congress or the museums?

THERQOS: The schools were very active in pushing us into all of those things. I liked my



school experience, in the academic sense. | had to go to the Library of Congress every
couple of weeks because it was a school assignment. They would take us around to
concerts. The schools were actively involved in getting the kids to go do things
downtown. So it wasn’t even a question of looking around and making your choice.

| remember we had a fifth grade assignment, which was to go downtown and count the
windows in the old Army-Navy War Building— the War/State Building, now the
Executive Office Building. It was a test in social studies, how many windows were in that
building. Nobody was even close. In those days you could walk around it.

Q: Did the Foreign Service ever pass your radar?

THEROS: Yes, all the time because remember | grew up in Washington and there were
all these people with dip tags running around who could park in illegal spaces. The
Foreign Service focused on me very much when I got a driver’s license. It was the first
time that | realized that it was something interesting.

My mother wanted me to be a naval officer. She was absolutely determined that | was
going to enforce that.

Q: Well you had the cadet experience. When you got ready to graduate from high school,
did you pursue it?

THEROS: | got an appointment to Annapolis and flunked the physical. So Plan B came
into effect. | decided | wanted to go and do something in the Foreign Service, so | applied
to Georgetown, GW, and American University, all three schools that had some sort of
Foreign Service program. | got accepted to Georgetown and went in and then | had this
monomaniacal idea that | was going to get into the Foreign Service. It wasn’t until the
last year of school that | realized that the odds were really slim and I took some business
courses as a fallback. But fortunately I passed the exam and came straight into the
Foreign Service.

Q: You were at Georgetown from when to when?

THEROS: Fifty-nine to ‘63.

Q: What was Georgetown like when you got there?

THEROS: Girls had just been introduced to the Foreign Service school.

Q: But not the regular ...

THEROS: Not to the College—the only other girls were in the nursing school and the

Foreign Service School had a quota of ten percent girls in the entering class. But the
Foreign Service School was small, select, and regarded itself as leading the university.



Q: Father Walsh had passed.

THEROS: Father Walsh had passed on. Father Frank Fadner, S.J., was the leading Jesuit
in the Foreign Service school. Father Bunn, I think, was the president of the university, if
| remember correctly.

Q: Did you find any conflict between going to a Jesuit-run school and being Orthodox?
THEROS: It made me feel much more fanatically Greek Orthodox.

Q: [Laughs.]

THEROQOS: | developed a tremendous amount of respect for the Jesuits. | think they were
some of the best professional educators in the world. | remember no particular attempt at
proselytization. Non-Catholic students were not required to take theology. Everybody had
to take Ethics, but there was another course called Development of Political Thought,
instead of theology.

Q: Which put you, as a Greek, right into your medium?

THEROS: Yes, but | have to say that was a heavy-going course. Unfortunately the
professor teaching the Political Thought Course was an alcoholic but he sort of liked
Mediterranean people.

Q: What was your social life like at that time?

THEROS: | was broke. My mother had died a few years before and my dad had lost the
restaurant and he had been sick for about a year. So by the time | started university | was
really broke. The first year at school | was holding down two part-time jobs for a total of
forty-four hours a week, and going to school full-time.

Q: What were you doing?

THEROS: I was working at Posin’s Kosher Grocery Delicatessen on weekends and at
Giant Food Store every evening as a cashier.

Q: Back in your alternate profession.

THEROQOS: That’s right. And in summers | was a Good Humor man. So it wasn’t until
about the third year of school that | actually was able to recover the social life and pick
up from high school. The National Defense student loans first came in my junior year.
The freshman and sophomore years | paid all my own bills.

Q: In the School of Foreign Service, did you concentrate on any particular areas?

THEROS: Yes. The areas were International Affairs, Foreign Trade, and International
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Economics. | was in International Affairs, but there really were no electives allowed until
senior year. The three major areas overlapped. In retrospect I took a little less economics
than International Economics, but the three courses were not terribly distinct. You had to
take language. What | remember most about the way the school was the idea that you had
to remember everything you ever learned because we had oral comprehensives in
History, Government, and Economics at the end of senior year. As a matter of fact, the
class valedictorian failed to graduate because she clutched in her oral comps. It didn’t
matter what your grades were, to graduate you had to pass the oral comprehensives; and
they, in fact, were what kept everybody terrified.

Q: I can’t help but ask what happened to the young lady.

THEROS: She retook them two or three times until she finally memorized it all.
[Laughs.] But she was a very good student.

EXAM TO DEPART FOR JEDDAH

Q: Yes, it’s just the oral exams can do that to you. Speaking of which, when did you take
the Foreign Service written exam?

THEROQOS: 1 took the written exam in the fall of my senior year, which would have been
the fall of 1962, at Roosevelt High School.

Q: Did you pass them the first time?

THEROS: Yes, and with very high scores. | am one of those people who can take a
multiple-choice machine-graded examination without the questions and pass it. | did very
well. To this day I can get through a machine-graded multiple-choice examination like
gangbusters.

Q: Even if you don’t know the subject?

THEROS: [Laughs.] Even if I don’t know the subject. No, there’s a technique. One of the
techniques is finishing. If a question takes more than a minute ...

Q: At one point | was with the Board of Examiners who were helping set up questions
and the man who was doing this was saying he could do this. He could take the real-
estate exam and get qualified without having ever studied it.

THEROQOS: There’s a rhythm; there’s a technique. Yes, basically my way of doing that
is—1I learned this in about eighth grade because they kept giving us these multiple choice
machine-graded examinations—first the key is you have to finish it. So you go through
like gangbusters for all the easy questions and you do all of them, because the biggest
tragedy in the world would be to have twenty easy questions at the end that you didn’t
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answer because you got hung up, and then go back to the beginning and go through all
the questions that required some thought. My theory on that one was if | could eliminate
two of the answers, or three of the answers, I’d guess on the other two. And since they
only subtracted a percentage of the wrong answers that was okay. And then | would go
back and do the hard ones, and even then if it took more than a couple of minutes I’d go
on to the next one. The only problem with it is you had to keep your wits about you and
make sure that you hadn’t gotten out of the sequence.

Q: After passing the written exam, when did you take your oral exam?
THEROQOS: The first day it was offered. In early January 1963.
Q: Do you recall questions?

THEROQOS: I recall that it was a very friendly, a surprisingly friendly, Board. | got down
there and it was an elderly Foreign Service officer, a USIS (United States Information
Service) officer, and a civilian, so to speak.

There were a few trick questions like, “What did de Gaulle announce this morning?” |
was lucky because I had the radio on in the car and heard the news when | went down
there. The only question that | really had difficulty getting my arms around just then,
because I wasn’t thinking fast, was, “How do you explain to a foreigner that the United
States has such strict visa requirements when the Europeans don’t?”” | found that |1 had to
sort of beat around the bush on that one. They spent a great deal of time on me
personally. If you remember, at that time you had to do an autobiography and the
autobiography inadvertently advertised my poverty at the time, so it was interesting
because they said, “Well, you did real well on the economics part of the examination,
presumably that’s because you grew up in the school of hard knocks.” It was an
exceedingly pleasant board.

They finished, I went back out; about thirty-five, forty minutes later the secretary of the
Board—a young girl who was possibly younger than me—said, “By the way, I’m not
supposed to tell you this, but you passed.” So then | went back in and was informed that
I’d passed. The Foreign Service officer, after everybody else had left, stayed and told me
that I’d passed added: “I only have one piece of personal advice.” He said, “You have to
be a little bit more animated in the way you talk.” Well, by nature I’'m very animated, but
people warned me not to do this, so | sat on my hands all through the examination.

Q: So you let your Mediterranean genes go after that? [Laughs.]
THEROS: Exactly. [Laughs.]

Q: When you were at Georgetown and just being part of the Washington scene, had you
met any people from the Foreign Service?

THEROS: Yes, | actually knew the granddaughter of U. Alexis Johnson. It was a girl a
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little older than me that I had gotten to know. There was another Senior Foreign Service
officer named Mark whose family | had met. For some odd reason | got to know the
Peruvian ambassador very well. I’'m not quite sure why, but I got invited to the Peruvian
embassy several times. That was pretty much it. There were odds and ends of people |
would meet from time to time. (Polish World War 11 resistance movement fighter) Jan
Karski was teaching at Georgetown at the time. There were a number of other sorts of
Diplomats Emeritus that were retired or people who had been political appointees that
were there.

Q: Did you have any feel for what the Foreign Service did?

THEROS: Yes. It didn’t surprise me when I got into it. I knew diplomats in Washington
from the time I was growing up, just because | went to high school and junior high school
with a lot of foreign diplomatic kids and Foreign Service kids and so forth. So | knew a
lot of people. It didn’t really have a lot of surprise for me when I came in. It proved less
difficult than I expected it to be.

Q: You came in in ‘63?

THEROS: Yes, | came straight out of school into the Foreign Service. | was broke. | had
also passed the graduate law exam and been accepted to Georgetown. | realized that my
options were spending three years paying them money or going straight into the Foreign
Service and being paid money.

Q: Had you met your wife?
THEROS: No. She was still in Greece. She had not even immigrated yet to the States.

Q: How about your A-100 basic officer course? Do you recall its composition and how it
struck you?

THEROS: Yes, most of my colleagues were a little older. I was twenty-two by the time |
came in. But, most of them were fairly young. | would say the median age of my A-100
course was around twenty-five; the majority was single. Of course, you couldn’t join the
Foreign Service if you were over twenty-nine at the time. There were very few
Washingtonians; in fact, there was only one Washingtonian. One kid that | went to high
school with, actually, was in my class, but he quit the Foreign Service a couple years
later. Eight of my comrades at Georgetown went into the Foreign Service, but they all
delayed their entry, whereas | was in the first A-100 class that was available. So | actually
entered the Foreign Service ahead of most of the other graduates.

Q: Did you have any thought when you came in; “I really want to do this or that ’?

THEROQOS: Basically | either wanted to go to Eastern Europe or the Arab world. That was,
I’d say, from way before. Those were the two parts of the world that fascinated me.
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Q: Any particular reason?

THEROS: | was just fascinated by them and the politics of the area impressed me, in both
cases. I can’t say that I had clearly thought it out, but I pretty much was interested and I
took a lot of Russian studies. Whenever | had an elective, for example, you had to take
two history courses and you got a choice of which history course you took, so I took the
Russian history course. You had a choice of which economic geography course you took
so | took the Soviet economic geography course.

Q: At the FSI (Foreign Service Institute) how do you think the training was there?

THEROS: Superficial, almost useless [Laughs.]. | thought the A-100 course was fun, but
it was a complete waste of time. | remember nothing that was useful in the A-100 course.

Q: It was time to get processed in, | guess.

THEROS: Yes, pretty much. Actually, what happened is that they told me the first day of
A-100 course would start the week after Labor Day, and this was June, and | was going
to go work for Good Humor again until I could get in, and they said, “Well, we’re willing
to let you in as an FSR starting in July.” So | worked for one month as the Good Humor
man, and then came in as an FSR and was assigned to RPM—what later became
EUR/RPM—until the A-100 course started. | was formally commissioned in September
and went right into the course.

Q: When you were there did you get a chance to say where you wanted to go?

THEROQOS: At the end, they asked us, “Give us your career progression,” | thought, “What
do I know?” So | just put down a series of posts that struck me as my “why and why not.”
It’s funny because at the last week of the A-100 course they announced where all of us
were going to go, and they held mine to the last. They said, “Mr. Theros, you’re going to
Jeddah.” The rest of the class thought that it was horrible, but | was looking forward to it.
| came home and told my parents where | was going and they practically had a requiem
mass for me before | left. [Laughs.]

Q: Did you get any training?

THEROS: | did the consular course and a one-month Middle Eastern orientation course. |
arrived in Jeddah on the night of the 30th of December ‘63.

Q: When you took the consular course, was this useful?

THEROS: It was useful. It was probably the only course that taught me anything else at
the time.

Q: It wasn''t the present-day Consul General Rosslyn thing? It was pretty much being told
to read the books and to answer problems.

14



THEROQOS: That’s right. It was how to use the manuals. The whole course was how to use
the manual. It was very logical, very well put together, and you actually left with a sense
of you knew something, whereas, I'll tell you, I’ve supervised a lot of junior officers
since then who have been through CONGENERAL Rosslyn. Thank God | spent three
years as a consular officer because they had learned all the wrong lessons. When | was
DCM (Deputy Chief of Mission) or Ambassador, | spent a lot of time walking consular
officers through their paces and judgment calls. | think CONGEN Rosslyn is a little bit
too much hands-on and it doesn’t give people confidence in the minutiae of the work,
which is very important in consular work.

1963 to 1966: Saudi Arabia
Q: So you went out to Jeddah in December of 1963.
THEROQOS: Actually, the 30th of December.

Q: What was the situation both in Saudi Arabia at that time and the Middle East, as you
saw?

THEROS: When I got there I can’t say that the Arab-Israeli problem was the problem. It
was a problem in the Middle East. The key issue affecting us in Saudi Arabia was the
civil war in Yemen, and because the Egyptians had bombed a couple of targets in Saudi
Arabia, we deployed an F-100 squadron to Saudi Arabia. | remember it was called “Hard
Surface.” That was the code name for it. There were four airplanes at Jeddah airport and
four airplanes at Jizan and so forth. Periodically we would get to see Egyptian prisoners
of war who would be brought back up by the Yemeni royalists and were released in Saudi
Arabia.

Q: And the Ambassador was?
THEROS: Parker Hart.
Q: Your job was what?

THEROS: | was the junior officer rotational. I arrived there and after a couple of days I
was told I’m a consular officer. The consular officer was also a part-time political officer
but the political section had a couple of heavyweights. Dick Murphy was the chief of the
political section; Charlie Marthinsen was the other political officer. They were both very,
very impressive people. So my only job in the political section was to reorganize the
files, nothing else. But then I spent most of the first six months of my time in the consular
section. | had Shahab, a Syrian, who was a consular assistant. We didn’t have visa lines
then. It was casual. | did a lot of different things. I also got out on the street a lot.

Arabic was essential; I didn’t have Arabic so I got the Embassy Arabic teacher, Mrs.
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Dajani, and | said to her, “This is getting desperate. Most of the people I run into don’t
speak English and I have no Arabic and no time to learn it.” She looked at the FSI Arabic
books, the short course overseas, and she said: “This is worthless for teaching you
anything. Look, I’ll tell you how I’m going to teach it to you. First of all, forget the book
is written in Latin characters. If you don’t learn in Arabic characters it’s worthless. I’'m
going to teach you how to read documents. This is the passport; this is a birth certificate;
this is a police certificate; this is this, and this is that. I’'m going to teach you how to read
those documents. And then I’m going to teach you basic Arabic, which is all vocabulary
but only basic grammar—things like two plural forms rather the two dozen used, then
you just put a number in front of it. Instead of various future tenses it would just be
‘sawfa’ in the future and ‘kan’ in the past in front of a present-tense verb. Arabs will
understand and even appreciate your effort.” | actually got fairly fluent in a horrific
version of the language by the time I left.

Q: Was the Embassy small enough so that you kind of were able to participate when it
was the Ambassador explaining things?

THEROS: 1 got to attend Section chiefs meetings, of course, because | was the consular
section chief. As long as I sat in the corner and didn’t express too many opinions I was all
right.

It was very collegial at the Embassy. It was a very impressive bunch of people. Parker
Hart was Ambassador; Nick Thatcher was the DCM; Morris Draper was the chief of the
economic section, and Isa Sabbagh was the head of USIS. | was very impressed. As a
matter of fact, ’ve never been at an Embassy since that was that so well staffed since
then. It was one of the most impressively staffed embassies in the Foreign Service at the
time. | was in awe of all these people. It was very collegial. They actually gave me, a
junior officer, the time of day. It was sort of, “Don’t come to us with dumb problems, but
if you’ve got a problem, we will listen.” Pretty much as long as no one complained they
would let me run the consular section any way | pleased.

Q: Did you have problems trying to sort out who should get visas from those that really
didn’t deserve them?

THEROS: | developed a technique that suited me very well. The government visas were
straightforward; that was pretty easy. But most of my time went for non-immigrant visas.
Immigrant visas were very mechanical; if you have the right documents, you get a visa, if
you don’t have the right documents, you wouldn’t. But non-immigrant and student visas
were sort of a tossup. Saudis were easy because no Saudis were staying in the United
States. But there were lots of other nationalities. So my technique was simple. You had
ten minutes to talk to the applicant. It wasn’t like now, where the junior officers are
behind this teller’s window and they get thirty seconds to make up their mind whether
this kid in front of him is who he says he is. You had ten minutes to talk to each kid and
size them up, and my theory was if the applicant looks like someone who, if he goes to
the United States and decides to jump ship and convert status, does he look like the kind
of person who would, upon becoming an American citizen, register as a Republican; and
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if he looked like that kind of person I’d give him a visa. You got a blue slip if one of your
visas converted status. | got only two blue slips in a year in Jeddah. | have no idea if these
guys registered as Republicans, but the appearance was a good indicator.

Q: Did you have any dealings with Americans who got arrested, in trouble, and that sort
of thing?

THEROS: Some. More so later in Dhahran, but in Jeddah the only real continuing
problem that | had was that the University of Texas had entered into an arrangement with
the Saudi Ministry of Education to provide English teachers for the Saudi high schools
and the University of Texas did a terrible job of selection. | think they just put something
up on the bulletin board asking, “Who wants to go teach English in Saudi Arabia?”” And
then these kids were scattered the length of the kingdom by themselves to teach English.
None of them got into serious trouble, but they all had trouble. Actually, it was usually
the Saudis who would bring one back to Jeddah for us who had been reduced to gibbering
English because he couldn’t take living in this village in the middle of nowhere teaching
English. We had one in trouble in Jeddah. | think he was having trouble with his wife
because she had taken up with a TWA (Trans World Atlantic) pilot, because TWA was
running Saudi Arabia Airlines at the time and tried to commit suicide. The first time he
drank a pint of aspirin. Well, a pint of aspirin won’t kill you. The second time he slit his
wrists, except he missed and slit the palms of his hand, and the third time he leaped from
a window, but it was a first story window so he sprained his ankle. It finally dawned on
us that this kid really should go home.

Q: At the section chiefs’ meetings and all of this, did you get any feel about how the
Embassy officers, particularly the Ambassador and political officers, viewed—was it
Faisal at the time?

THEROS: No, at the time Saud was still alive. Saud bin Abdulaziz.

Q: How did they view Saud?

THERQOS: They thought he was a disaster. They thought that he was profligate, not
terribly bright, very corrupt, and certainly a menace —not to the relationship because he
was very friendly to the United States, but certainly a menace to internal stability in the
country. There was universal belief that Saud was a serious problem.

Q: Was there concern about Palestinian and Nasserite influence?

THEROS: Nasserite, but not Palestinian. The Palestinians were not very much on our
screen. There were lots of Palestinians. My language teacher was a Palestinian and so
forth, but they weren’t regarded as a political factor.

Q: What about Nasser?

THEROS: Nasser ranked up there with Joe Stalin as the biggest threat. Of course, the
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Embassy in Cairo didn’t agree with us. The first thing | learned was how embassies all
fight each other, taking up cudgels on behalf of their host government.

Q: Were we watching how the war down in Yemen was progressing?

THEROS: Yes, that was probably the single, biggest political issue affecting the Embassy
in the ten months that | was there.

Q: During that time what was happening down there?

THEROQOS: Basically the Yemeni royalists were slowly but steadily chewing up the
Egyptian army and the younger Republicans were almost invisible.

Q: Did you have that much dealing with ARAMCO (Arabian-American Oil Company)
from Jeddah?

THEROS: Not in Jeddah; when | got to Dhahran later, but not in Jeddah. In Jeddah the
single biggest American element present was TWA, which was running Saudi airlines.
Remember, at the time the entire Saudi government was concentrated in Jeddah. The
lower bureaucracy was fighting tooth and nail to avoid being transferred to Riyadh. Saudi
Arabian Airlines was headquartered in Jeddah and at the time it was a largely TWA
operation, the single biggest American presence in Jeddah.

Q: How did you get transferred over to Dhahran?

THEROS: T had been there briefly in April of ‘64. A Lebanese International Airlines
plane went into the sea off Dhahran and there were a lot of Americans on board. | went
up there for two weeks to help with the body count and inventorying houses. The
principal consular officer in Dhahran, Tom Carolan, had got married the day the plane
went in and the Consul General (CG) at the time, Jack Horner, felt it was unfair to call
him back from his honeymoon, so | was sent there for two weeks as the consular officer.
Then | came back to Jeddah. In October Dhahran got a new position, economic
commercial officer —it had not had one before —and Horner, the CG, wanted Tom
Carolan to be the economic commercial officer, so he was transferred over there.
Somehow in the process | was selected —I didn’t ask or volunteer or opt in, but | was
simply selected —to go to Dhahran as consular officer.

At the time | was very unhappy because | had just transferred from the consular section to
the commercial section to be the commercial officer. | thought I was really getting good
at what | was doing and all of a sudden | was going to go back to consular work. So |
fought it tooth and nail, but in those days all junior officers were fighting against being in
the consular section tooth and nail ... [Laughs.]

Q: Yes. You might get some moral satisfaction, but you sure didn’t get any result.

THEROS: Not at all, so I went to Dhahran in October of ‘64.
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Q: And you were there until when?
THEROS: I was there until the summer of ‘66.
Q: What was Dhahran like when you were there?

THEROS: Weird. Dhahran essentially was the consulate for ARAMCO, the US Air
Force and the British-occupied Gulf sheikhdoms. It sat on its own little hill, above this
two-lane road that went down to the airbase where the military—the U.S. Air Force—
was, and the Saudi air force, and there was this other two-lane road that ran over a hill to
ARAMCO, and then this other two-lane road that led to Khobar (al-Khobar), and then
finally a two-lane road that led to Dammam and swung off towards Hofuf. ARAMCO
itself was like a suburb of Los Angeles without Los Angeles. The consulate was very
small. There were six American officers. Nice building. My only problem was that there
was housing for five, so as a junior officer | spent three months in virtually every house
on the compound being transferred from one to the other.

But the main aspect of life for me there was the fact that | was the consular officer for the
Gulf. I had a regular consular trip, spending two days in Bahrain, two days in Doha, two
days in Dubai, and then another trip with two days in Bahrain and then ad hoc trips to
Abu Dhabi and two other places, Muscat and Salalah.

Q: I'd go about once a month to Bahrain and then pick up Doha, from time to time.
THEROS: Mine was a locked in, regular schedule. The key element of that is this is
where my Anglophobia stems from. The British clearly did not like us being there and
they went out of their way to make life unpleasant for me the whole time | was there.

Q: The British actually didn’t have relations with Saudi Arabia, at least in my time they
didn .

THEROS: They did. The Anglo-American Buraimi Oasis war was over.
Q: Let’s stick to Dhahran first. Who was in charge of the eastern provinces?
THEROS: Prince Saud bin Jaluwi.

Q: Bin Jaluwi. He’s still there. He was, of course, one of the great figures of Saudi
folklore.

THEROS: Yes, he’s still there. He’s a great man.
Q: What were you doing as a consular officer there?

THEROQOS: Everything in the book. I did a lot of seamen and shipping work. [Laughs.] |

19



was probably the last guy to work seamen and shipping. | even did crew changes. | had a
mutinous sailor who tried to kill the captain of a tanker. | had one case where the crew
tried to kill the cook. It was the same tanker called the Thetis Bay. Every time it came in
there was always trouble. The Thetis Bay was a trouble ship.

| used to go to Riyadh once a month for two days to do consular services in Riyadh.
There was lot of passport work. I got writer’s cramp because I used to do all the
legalizations for the shipments of oil to the states; there were lots of people who were
immigrant-visa applicants there. Oddly enough, | had three Japanese Americans
regaining their citizenship; people who had lost their citizenship during World War Two
for serving in the Japanese army. A Supreme Court decision restored their citizenship.
There were three of them that | actually gave the passports to.

I don’t know from your time, but we were the visa-issuing post for the Lebanese.
Q: No, we weren't.

THEROS: So we used to issue about seven hundred Lebanese visas in a month. It was
fun going to Beirut because | would issue myself a Lebanese visa and had my own stamp
with no name on it. | made sure my Lebanese visa was right next to the information page
of the passport. So I’d go to Beirut and it was always fun watching the expressions on the
[faces of passport control] when they would realize | had issued my own visa to myself.

Q: What about the protection of welfare side of it?

THEROS: More of it in the Gulf. In Saudi Arabia itself, ARAMCO was mother to Saudi
Arabia, and the only thing that occurred was the occasional automobile accident with
non-ARAMCO. Anything that had to do with ARAMCO was taken care of by
ARAMCO. It was very rare that there would be some ARAMCO person involved. Even
in liquor violations ARAMCO would just make the problem disappear. A man named
Kenneth Kieswetter, who must have been a member of the Gestapo in another
incarnation, was the head of security at ARAMCO, and he ran that place very tightly. |
remember ARAMCO used to interfere aggressively in the private lives of their staff.
They had this huge investment and they weren’t about to risk it all because some guy was
stupid.

On the non-ARAMCO side, four men from Ford Foundation had an accident. They ran
into a camel coming back from Riyadh one day. They were arrested because, in those
days, killing a camel meant you had to pay a fine. I went down to the police station and
we got into an argument because the shepherd was insisting that not only was it his camel
and she was not only pregnant, but she was pregnant with twins. The police chief kept
saying the likelihood of a camel having twins is one in a 1,000 and the man swore she
was big and stuff like that. In the end the police chief, me, a butcher and the shepherd all
drove back up the road to find the camel, which by this time had been dead in the sun for
about three days. The butcher slit her open and she was pregnant with just one. The
police chief walked over to the shepherd and backhanded him.
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A few stray Americans in trouble, the occasional death, and seamen and shipping were
most of my protection and welfare duties. Automobile accidents were a bit of a problem
with non-ARAMCONS. However, even ARAMCO couldn’t take over and manage the
death cases, they were left to me as consular officer. They were messy and time-
consuming. | would do the inventory of personal property, and their house, and get the
bodies back to the States. | had to get one person out of jail once in Saudi Arabia.

Another time | had to help four Americans, two men and two young women who were
selling mutual funds in the Eastern Province. Unfortunately, the girls were selling the
funds on their backs, so to speak. To complicate matters, one of the girls had gone to the
same high school as me. The Saudi cops tumbled to their dealings but did not want to
create an incident that would have put four young Americans in danger of being stoned to
death. So we connived with the Saudi police to force them to leave the country.

Q: Do you run across the problem of American women marrying Saudis or other people
from the area having children and then ...

THEROS: It wasn’t a very visible problem in Dhahran. In Jeddah it was more of a
problem. In Jeddah we had maybe a half dozen cases of Americans who had married
Saudis. There must have been a case in Dhahran; I can’t imagine there wasn’t. But | just
don’t remember it.

Q: Who was the Consul General?

THEROS: It was Jack Horner at the beginning, and then Arthur Allen, who came from
Aleppo and who was a difficult man to deal with, replaced him.

Q: How did you find the Dhahran family, the people there?

THEROS: They were all nice. A couple of them decided that ... Gene Bird wanted to
keep introducing me to his teenage daughter in hopes that something would happen. Tom
Carolan and | became very good friends. | had too much to drink once and Tom Carolan
took me home. The six of us were always popular because we had access to liquor and
nobody else in the eastern province did.

Q: How did you get liquor?

THEROS: Somebody would go to Bahrain to get liquor. Because | would go to Bahrain
all the time, it was my turn most of the time.

Q: The grey Mackenzies and load your suitcases?
THEROS: Well, no actually, we used pouch bags. The Saudis knew what we were doing.

Q: Yes. | had to take them in suitcases.
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THEROS: Well, the Saudis at that point decided they had to be in a pouch bag.
Q: Good.

THEROS: The Saudis were very cooperative. We didn’t have any trouble with them at
all. Once there was going to be a Fourth of July party —you know, Washington’s
birthday —and the Consul General told me | had to bring three cases of different kinds of
whiskey back. I decided that all whiskey was going to be Ballantine’s because
Ballantine’s comes in a square bottle in a square piece of cardboard, so it’s easier to
carry. Bob Ames, who later died in Beirut when the Embassy was blown up, was then
there in the commercial section. | told him, “There’s no way I can carry three pouch bags
full of enough whiskey for your 400-person party.” So Bob Ames came up—he’s a big
guy; big and strong, ex-football player and so forth—and he grabs the pouch bag and he
swings it up. He didn’t realize just how heavy it was and it landed on him and flattened
him. One of the bags broke and leaked and so the Saudis grabbed the bag and took it into
the back room and told him to come back the next day and I did. | walked into the
storeroom and the smell almost knocked me out, but it mostly evaporated so | took the
bag the next day.

Q: I was always afraid that something would happen and a bottle would roll out or my
suitcase would burst, and then the Saudis would have to do something, and thereafter
Kennedy would be known as “he was kicked out of Saudi Arabia, ” or something; “it was
something about liquor; he probably an alcoholic,” or something like that.

THEROS: Well your successor was. I’'m trying to remember his name.

Q: It was probably my successor by two, or by one; I don’t know.

THEROS: He was thrown out in ‘63.

Q: I leftin ‘60, so it could well be me

THEROS: And he had several run-ins with the Saudis. One of them was he beat up a
Saudi policeman once.

Q: Ohmy God ...

THEROS: And the Saudis forgave him that.

Q: Oh my God!

THERQOS: But then one night the Saudis found him on the pier in Dammam, unconscious
in his car, just stinking of liquor. The Saudis also have a sense of humor. They came back

down, about three o’clock in the morning—you know how the CG’s house has a screen
door?
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Q: Yes.

THEROS: They wedged him between the screen door and the front door of the house and
then sat on the doorbell until they heard noise inside the house, and then drove away.
Jack Horner opened the door and this body fell through.

Q: Oh.
What about relations with ARAMCO at that time?

THEROS: They were good. I didn’t have any sense of hostility. There was a normal
mutual resentment of they got better housing than we do, we got liquor and they don’t.
And our women could drive. The consulate women could drive to ARAMCO or they
could drive to the airport —they were the two places —and nobody else could.

Q: Just an aside, but our Consul General Schwinn, I accompanied him one time when he
went to see Bin Jaluwi. He said, “Emir, | have a problem; my officers are being

shamed. ” Prince Bin Jaluwi said, “What is this?” He said, “Well, in America driving a
car is a woman’s job and my officers are having to take them to the market and doing
things like to go to the air base and to go to ARAMCO. ” And so Bin Jaluwi said, “All
right. They can drive, but only to the airport and ARAMCO. ” So that was a period of
time, but now I think it’s gone.

THEROQOS: Life is much more difficult in Saudi Arabia than it was then. I’1l give you an
example. | got to be friendly with two or three of the rich Saudi families in Dammam: Al
Gosaibi, Fakhroo and Kanoo ...

Q: Al Gosaibi was of course one of the big ones.

THEROS: And | would be invited to their house for dinner and their wives and daughters
were at the table. It was a totally different atmosphere than it is today.

Q: Yes. Did you get any feel for the concerns of the politics of the eastern province while
you were there?

THEROS: These were the better times, when | was there in the eastern province. Bin
Jaluwi was being nice to the Shia and I’d say at that point ARAMCO was
overwhelmingly Shia in its employment. We had one Saudi employee at the consulate,
Bubshait —I can’t remember his first name—and he was Shia. He was a nice man. You
knew that the Shia was the underclass, but they weren’t this desperate underclass that
they became later. The White Army, the old National Guard, was active in the area, but
again, you weren’t terribly conscious of it. It wasn’t something at the time that leaped up
to affect you. Like I said, it was good economic times. Bin Jaluwi was in his later years
and being nice to people. There was progress in the Shia villages and so forth. They had
been denied human rights, but then, of course, all Saudis had them denied.
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Q: Both when you were in Jeddah, and then in Dhahran, among the American Foreign
Service people, was there, if not a debate, a questioning going on about whither the
House of Saud —will it last, and all of that?

THEROS: There was, and it was a big sigh of relief when Faisal deposed his brother—a
feeling that we had a competent Al Saud running the place. Certainly under Saud bin
Abdulaziz there was a tremendous fear that the man’s corruption and incompetence
would cause trouble. Nasserism was seen as the primary threat. Sometimes | have the
impression the Saudis played it for more than it was worth. The Saudis had a tremendous
fear of their military and as a result kept it from doing any training. The Saudi military
was pretty much a joke.

Q: Well the White Army was considered essentially a tribe of backward guys. In those
days it was considered to be the loyal...

THEROS: Yes. It was clear the White Army was preferred over the regular army.

Q: How did our ties to Israel play while you were there?

THEROS: They weren’t the big issue that they are now. This was before the ‘67 war. |
mean the ‘67 war was a watershed in the relationship. We were not seen as the supporters
of Israel. We were seen as people who, along with others, had acquiesced in the
establishment of the state. Remember, American aid to Isracl wasn’t terribly big. There
were a lot of things on the boycott list but there was not this fixation on the U.S. as the
supporter of Israel. And there were many things taking place in the U.S. that were not
terribly pro-Israeli at the time.

Q: Also, this was not a period when the tremendous oil wealth was coming in.

THEROS: It was tremendous oil wealth relative to what they had before, but it was not
this huge transfer of wealth that took place after the ‘73 war.

Q: So it wasn’t changing the whole society there.

THEROS: It was clearly making progress. There were a lot of things being built. They
had a hell of a lot of money, but it wasn’t the drama of what happened later.

Q: While you were in Dhahran, did you get involved at all with promoting commerce?
THEROS: A bit. I did more of that in Jeddah, as a matter of fact. In Dhahran | was a
consular officer and it was a full-time job. It was a job and a half to be the consular

officer in Dhahran and take over the traveling.

Q: When you were in Jeddah was there much interest from American firms in Saudi
Arabia?
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THEROS: A limited number there were. With Morris Draper we had a very aggressive
—ryou’d call it an advocacy program now. Morris ran a shop that was aggressively
pushing American business. We would do things like spread false stories about the
quality of British goods and things like that.

Q: 1 was at one point an economic commercial officer in Dhahran and | remember there
was a complaint, actually from Bahrain, that Chesterfield cigarettes used to run its name
up and down the cigarette and then they decided, sometime, to put it circling the
cigarette. The people that sold Players and other English brands let the suit know that
this was a plot to poison Arabs. So if'it had a circle around it you shouldn’t smoke that.
[Laughs.] Let’s say that more than one country was playing that game.

THEROS: In Jeddah we were very aggressive in pushing U.S. business.

Q: The problem I found was the lack of real interest in American business. Many would
fly in on Thursday night and leave Sunday morning.

THEROS: Nothing has changed.
Q: Of course everything was shut down on Friday and there they’d sit.

THEROQOS: Basically, American exports consisted of a couple of dozen American
companies doing ninety percent of the work. | remember even Lyndon Johnson’s lack of
devotion to the advocacy of American products. The Saudis wanted to buy F-5s from us.

Q: Export fighter planes.

THERQOS: And the British prime minister shows up in Washington and tells Johnson that
the BAC, the British Aircraft Corporation, would be in serious economic trouble if it
didn’t sell the airplanes to Saudi Arabia. So Johnson put out a presidential order
withdrawing Northrop’s license to sell the F-5s, giving the Saudis no choice but to buy
the English Electric Lightning. The Saudis were very unhappy with that. They did not
want the Lightning.

Q: It was not that good of a plane.

THERQOS: Well, actually it was a fighter plane. It wasn’t bad but it was a single-mission
airplane.

Q: I mean an F-5 you could drop bombs and you could load it up and expand them. It
was really very good.

THERQOS: The Lightnings were not. The Lightnings were inferior. And the Saudis were

very unhappy at the time. | knew the Northrop man out there and he was also very
unhappy, obviously, because his company had invested a lot of money and time into the
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sale.
Q: Where we, particularly in Dhahran, seeing Iran as a problem?

THEROS: You had the feeling that the Saudis did. We clearly thought Iran was on the
side of the angels and we spent a lot of time, as | remember —this was in Jeddah, not
Dhahran. In Dhahran, the foreign affairs of the Gulf were very much a British issue. The
British influenced Kuwait and occupied the lower Gulf. Their relationship with Iran was
not terribly good. As an entity, American issues in Saudi Arabia and in Bahrain were
isolated from the Iranian issues because the British were very much the dominant power.
We had a naval control of shipping office in Bahrain and one ship in the Gulf, an old
converted seaplane tender and that was about the whole of our presence.

Q: It was the Greenwich Bay or? Something. Two ships rotated.
THEROS: It was the USS Duxbury Bay and the USS Greenwich Bay.
Q: The British hadn’t pulled out.

THEROS: No, the British didn’t pull out until *71. The British were dominant in Bahrain.
As | said, they made it very clear that we were not welcome there.

Q: Did you go out to the guesthouse in Awali?
THEROS: Yes. | preferred staying in the Speed Bird Hotel.

Q: You can tell by, anybody listening to our conversation, there are two places you could
stay in Bahrain. [Laughs.]

THEROS: But then BABCO complained to the Consul General that they were offering
me free housing at the guest house at BABCO, so the Consul General said, “Why am |
wasting the American taxpayers’ money?” | pointed out there was a bar with unattached
girlsin it at the Speed Bird and there was a bar at the guesthouse, but the bar there was
with married British women. It wasn’t the same thing.

Q: It wasn 't the same at all.
THEROS: That argument fell on deaf ears.

Q: [Laughs.] In going to Qatar and the Trucial states, were there any particular
problems or concerns of ours?

THEROS: Again, the relationship between Dubai and Abu Dhabi was an issue even then.
Dubai was certainly the more advanced place, though. Abu Dhabi had just hit oil big
time. They were both pretty primitive. Qatar was the spiffiest place in the Gulf at the
time, with paved roads, water you could drink, and a dial tone whenever you picked up
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the telephone.
Q: Das Island was a problem.

THEROS: Das Island was a problem. The problem with Iran hadn’t started yet. The
British still controlled things.

Dubai would periodically come to blows with Sharjah. Umm al-Quwain, Ajman, Ras al-
Khaimah, and Fujairah were nothing.

Q: They were little castles sitting in the oasis, really.
THEROS: Yes, exactly.
Q: It was great. It was sort of going back to the thirteenth century.

THEROS: Places that the only source of income was stamps. | remember once we had
arrested three Mafiosi in New York traveling on Ajmani passports.

Q: [Laughs.]

THEROS: The Department was convinced that these were fake passports, so | was
dispatched with orders to go to Ajman to verify that they were fake passports. When | got
to Ajman, after what was then a very harrowing trip through the desert I got to see the
ruler’s son who was the minister of everything. | managed that meeting on my own in
Arabic and mixed English a little bit.

| asked about these three passports and he said, “You have to go to our passport office in
the souk in Dubai because they’re the ones who do the issuance of passports to
naturalized citizens.” He actually used the term “naturalized citizens.” So | turned around
and drove through the night to Dubai. There were no hotels; | had to stay with Conoco
families.

In the morning, after about two hours of searching, | found this Iranian rug merchant in
the souk who was also the Ajmani passport bureau. | sat down and we had tea and talked
for a few minutes; he spoke excellent English. | said, “We have these three cases of
people who have been arrested in New York carrying Ajmani passports. We’re convinced
that these passports, are forgeries.” | gave him the names; they all sounded like Corleone
and the like. He asks, “What are the names again?” So | gave him the names and he pulls
a drawer out of the side of his desk and says: “Ah, yes. Corleone. And the other names as
well. Yes, we issued them all passports.” “Why? Did you say they qualified as Ajmani
citizens? What are the qualifications to be an Ajmani citizen?” He replied, “A hundred
pounds each.”

Q: [Laughs.]
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THEROQOS: There was the emir’s stamp; there was the sheik’s stamp. It was all legal
documents. So we had to send the bad news back to Washington that Ajman had
exercised its sovereign right to issue a passport to whomever it damn well pleased.

Q: [Laughs.] Well you left there when?

THEROS: It would have been about May, June of “66.

Nicaragua: 1966 to 1968
Q: Where did you go?

THEROS: When I left Dhahran; it was sort of funny because another man named Richard
Storch was supposed to replace me. He had taken Arabic in Beirut and then he flat out
refused to come. So | was being extended at one-week intervals.

Q: Was it that he just didn’t want Dhahran?

THEROS: He didn’t want to come to Saudi Arabia. Actually, | think he intended to quit
and go to work for some private company because now he spoke Arabic.

| was being extended at one-week intervals. Storch was delaying and the Consul General
was insisting that there be a hands-on transfer. Again, Storch wouldn’t get on the
airplane. I’d come to hate the man. Finally, the third time 1 was all set to leave, and again
the Department extended me. | was in tears by now. | wanted to go home; I hadn’t been
home for two-and-a-half years. You couldn’t even make a phone call in those days from
Saudi Arabia to the States. Finally, the Consul General said, “If you want to leave, I’1l
just tell Washington we didn’t get the word until you got on the airplane, but I really need
you.” So what can you do? | stuck around two more weeks and the man still didn’t show
up. At that point the Consul General just said, “Go home.”

| was going to be assigned to Costa Rica as the political officer and | had been back in
Washington a week, with my family before | wandered down to the Department. Bob
Service was the desk officer for Costa Rica, for Central America in general, so | walked
in and | was really looking forward to Costa Rica; the idea of Costa Rica and girls was
very appealing. | sat down for a couple of minutes and | said, “When am | supposed to
leave for San Jose?” Service says, “You’re not going. There’s a commercial officer that’s
supposed to be in Costa Rica.” | said, “I’m not going. What do you mean I’'m not going?”
He said, “You’ve been assigned to Managua as the political officer.” | just about fell out
of my chair. | had gone from one place with a bad song—you know the “Jeddah,
Jeddah;” remember that old song? “Jeddah, Jeddah, jing, jang, jang.” And then to go to
Managua, the next assignment, which also had a bad song: “Managua, Nicaragua is a
wonderful spot. It’s got coffee and bananas and the temperature’s hot.” So | went off to
Managua.
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Q: So you went to Managua and you were there from when to when?
THEROS: I was there from the late summer of ‘66 until September of ‘68.
Q: What was the political situation there at that time?

THERQOS: Somoza ran the country. It was a private fiefdom.

Q: This was?

THEROS: Actually, at the time the Somozas had taken a vacation and Lorenzo Guerrero
was the president. Luis Somoza had been president and gone on later to become president
again; and Tachito (Anastasio Somoza Debayle) was hanging offstage, running the
National Guard.

Q: How thorough was the government in place? Was there anything happening.

THEROS: It was solid. It was thoroughly solid. The Nicaraguan ambassador to
Washington, Guillermo Sevilla-Sacasa, was the dean of the corps; he was also Lyndon
Johnson’s best friend. He had an influence in the United States that was awesome, with
the Johnson Administration. Americans were giving small amounts of aid to Somoza.
The dictatorship was regarded as fairly acceptable at the time. The truth of the matter is
that the opposition, the Partido Conservador, was made up of landed gentry that were so
generally discredited that even people who didn’t like the Somozas would probably not
have voted for the opposition if there had been free elections. The general consensus was
that, in the event of free elections, Somoza’s Partido Liberal would win.

The country was in a bit of a doldrums. There was some economic progress. The
National Guard/police force, the Guardia Nacional, was a relatively efficient group. The
only three problems that | remember with the country was one, that everybody was drunk
most of the time; everybody had guns and killed people most of the time—in a non-
political fashion— and there were lots of girls. Other than that it was your typical banana
republic, except they didn’t produce bananas anymore; it was sugar and coffee. Coffee,
primarily, was the export of Nicaragua. There were no big American companies in
there—none of these traditional patterns of gringo exploitation.

Q: So the American interests were minor, would you say?

THEROQOS: Yes. | mean there’s the overriding American interest in Central America, but
direct commercial interests in Nicaragua were fairly small. A lot of Nicaraguans had dual
citizenship and a lot of them were prominent ones.

Q: I remember in the Dominican Republic we had an awful lot of trouble because there
was some congressman who was so close to the dictator of the Dominican Republic.
Were there American congressmen who were overly identified and sort of creatures of
Somoza?
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THEROS: No, the creature of Somoza was Lyndon Johnson. And the other was (Army
General) Maxwell (D.) Taylor. The people who were overly identified with the Somoza
regime were the top of the Administration at the time—»but specifically Lyndon Johnson.

Q: What was General Maxwell Taylor’s tie?

THEROS: He had been a classmate of Somoza’s at West Point. Somoza had graduated as
the “Goat” of his class, but apparently he was a friendly sort of guy.

Q: What about Cuba? Was Cuba a problem at that time?

THEROQOS: There were lots of Cuban exiles in Nicaragua but they were scattered through
the country and they were not much of an issue in Nicaragua. The Nicaraguans, off the
east coast, had provided air bases for the Bay of Pigs. In Nicaragua, the Cuban exile air
force —B-26s—had taken off from there from an airport called Bluefields, in the isolated
east of the country.

Our issues were primarily, at the time, a question of modernization, economic progress,
and democratization of the whole of Central America. At the time we were very
regionalist and trying to get some sort of Central American common market together,
trying to get economic progress. The AFL-CIO was down in Nicaragua big time,
operating under the aegis of the American Embassy. We had a lot of student programs. It
was sort of a dichotomy; at the professional level there was this assumption that the
objective of American policy in the region was to encourage a transition to a modern
economy and a modern democratic state, which of course contradicted what seemed to be
the tendency out of the White House, which was to keep Somoza in power. But we
managed to avoid having to face up to that particular contradiction.

Q: Before we get to some of the particulars, what about Nicaragua’s neighbors? You
know, El Salvador, Honduras, Costa Rica, and all that.

THEROS: Honduras was an enigma to me. | got up to the north coast of Honduras
sometimes—San Pedro Sula—where in was largely Arab owned and occupied. The
Arabs simply owned all of the north coast of Honduras, which was probably the most
prosperous place in Central America at the time. The rest of Honduras was Nicaragua
minus the progress. El Salvador was a problem. There were enormous social and racial
differences in Salvador that constantly broke out in internal violence. Costa Rica was
regarded as stagnant, pleasant, nothing much going on most of the time. Panama was
another issue that used to occupy us a lot because there were a lot of different tendencies
and what happens to the Canal and so forth. There was a constant discussion with the
Nicaraguans on and off about an alternative canal through Nicaragua. It never came to
anything, of course.

Q: Yes, but it’s always been there.
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THEROS: It’s always been there. As a matter of fact, that was the first route. The route
for the canal was through Nicaragua, because you can run along the river for most of that
lake.

Q: Internally in Nicaragua, were there any rebel movements or dissident Indian groups,
or this sort of thing?

THEROS: The Indians, by and large, had been biologically integrated into Nicaragua.
There were no Indians, per se. There were no Indian tribes except for the Miskito on the
east coast. The rest of society was thoroughly mestizo from top to bottom; the east coast
was more of a black Indian mixture. The mestizos in the West coast generally. The East
coast was English-speaking Protestant blacks, “costefios”, and the west of the country
was Spanish-speaking non-practicing Catholic mestizo. So ethnically those were the only
divisions in the costefias. In the east coast people were so few, relatively speaking, that
they weren’t much of a problem. As a matter of fact, the Somozas tended to give them
some favored treatment.

The issues in Nicaragua were entirely social issues. There was a terrible dichotomy
between the lower classes and the upper class—and this was in a social sense, not
necessarily an economic sense. In a social sense the ninety-five percent that were not
upper class, and the five percent that were. Even then, ethnically the differences weren’t
that great. The upper class was also mestizo.

As a good example, | went on a date with a girl a couple of times whose father was a
successful businessman; he was Maltese, her mother was fairly mestiza, and 1 took her to
the most exclusive night club in Managua. The next day | got a phone call from a friend
of mine who said, “Patrick, you’re a friend of ours and we know you’re a foreigner, so
you don’t fully understand that. But you can’t take a girl like that to that club because
you’ll be socially ostracized.” And | said, “Why?” “Well, she’s not of our class.” | said,
“What’s the definition of class? Her father’s a European; her dad’s got some money.” He
said, “No, she’s not of our class. She doesn’t come out of the same background as we
do.” And these were leftist college students who told me this.

Q: Was it one of these things where you had to be born there to understand the system?
THEROS: Either born there or married to somebody who was born there, pretty much.
Q: The guy you knew who was—they knew but you didn 't know?

THEROS: They knew.

Q: You were talking about leftist students and all. Was this sort of a chattering class
making noises or was there a serious leftist movement?

THERQOS: There was a chattering class making noises over some people who were
serious. They were all well-intentioned kids and they certainly wanted to see social
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change, and the only social change that was coming was coming from the Left. The
students, at the time, were divided into three groups, of which the communists were a
very small group; the standard leftists, the socialists, and then there was a Christian
Democratic student movement, but they were all somewhat superficial. They were all
anti-Somoza; they were all advocating for internal change, and they were all fairly
ineffectual.

Q: What were the Somozas actually named—I ve forgotten this—the Trujillos? In the
Dominican Republic they were really nasty. Were the Somozas nasty?

THEROS: Not under Luis. Luis was the elder brother. I mean he was determined to stay
in power; he wasn’t about to give the power up, but Luis’ approach to life was to co-opt
the opposition. Everybody got a little piece of the pie. Everybody got some favors;
everybody got things done for them. It was made clear that if you were not good to the
Somozas, good things would not happen to you; bad things might happen to you. Luis
never saw the need to cut people out. After he died of a heart attack about halfway
through my tour, Tachito came to power—the younger brother. There was a reason that
Tachito was the “Goat” of his class at West Point; it was because he was dumb. His
approach to life was greedy, it’s all mine; you can’t have a share; [ want a part of your
share, too.

Q: Who was our Ambassador at the time?

THEROS: Aaron Brown was the first Ambassador and the second Ambassador was a
fellow named William Walker, which was a very unfortunate choice of a name.

Q: Really?

THEROS: Yes, his name was William Walker. God knows where they found him.

Q: The gray-eyed man of destiny.

THEROS: He was about fifty, petty and vicious. William Walker was the name of the
American filibustero—basically a U.S. Government-sponsored pirate who took over
Nicaragua and whose conduct provoked the second Nicaraguan revolution.

Q: What was your job?

THEROS: | was the number two in the political section and | had two portfolios, students
and labor.

Q: Before we get to that, was there a political party line or something?
THEROQOS: Yes, they had elections and the “Liberales” always won. Until Tachito ran

later in my tour, generally the elections were structured in such a way that the “Liberales”
won, but there was always a significant minority for the “Partido Conservador,” for the
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conservatives. In fact, they participated to some degree or another in government. The
press was relatively free. The Conservadores had a newspaper called La Prensa, which
was actually a pretty respectable paper; it would regularly attack the government.

If you were the casual visitor there, even during political times, you did not get the
impression of an impressive dictatorship. The dictatorship was there, but particularly
under Luis the dictatorship was well camouflaged. The worst thing that you saw was the
social differences, which both political parties maintained.

Q: How did you feel? You were the new boy on the block and this was all new to you. Did
you feel that by going there that you were sort of ending up in something out of an O.
Henry story?

THEROS: There were moments there.
Q: I mean a sleepy little banana republic of no particular interest.

THEROS: A little bit. | was unhappy at first because | had expected to go to Costa Rica
as the commercial officer and that was changed when | got to Washington. These were
the days, of course, when Washington never asked you what you wanted to do. On the
other hand, | was excited at being the political officer. In those days being the political
officer was and it still is, | suppose, the elite job. | was excited in the new job. Managua
itself was so alien to me. It was interesting; | found Saudi Arabia much less alien than
Nicaragua. But on the other hand, there were lots of girls running around. | cultivated
students enrolled at the universities. The labor union work was okay. There were a lot of
things to do. I could get as busy as | wanted and being busy actually was fun because
doing my job meant I got to hang around a lot of people who were fun while | was doing
it. The professional part of my job was a lot of fun. The work provided my social life.

Q: [Laughs.] Welcome to the club.

Let’s talk about the students. So often in the Latin American context the universities and
all are hotbeds of Marxism and sort of a place where kids go out and raise hell there and
then they graduate and immediately put on a suit and tie and become a part of the
establishment.

THEROS: That’s true.
Q: What was happening?

THEROS: It was pretty much the same. A few of the students came out of university and
still stayed on as political opposition. What amazed me was despite the fact that there was
a general anti-Americanism in the political sense, that didn’t extend to individuals so
much because there were so many Nicaraguans who were dual nationals and there were
so many Nicaraguans living in California. It was a little hard to be anti-American beyond
that. But that fact that, here | was the junior political officer in the Embassy responsible
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for student affairs and labor. But I enrolled at the university and took two classes a day,
and was generally accepted as one of the boys.

Q: What classes were you taking?

THEROS: | was taking mostly Spanish literature and Latin American history. | was
pretty much accepted. | was one of the guys. | used to go drinking with the most
politically active students and they accepted me.

Q: Were people running around at this time with pictures of Che Guevara? He was sort
of the idol of the Left in the United States, among other places.

THEROQOS: I don’t remember Che Guevara being up a lot. | mean there were people who
liked him—there were some Marxists—but insofar as he was a revolutionary hero, they
had their own, Sandino, and Sandino filled the imagination of all the opposition there.
This was even before the Sandinistas became an active group.

Q: Could you explain for the listener what the role of Sandino was and how it was
portrayed during this period when you were there?

THEROS: Well Cesar Augusto Sandino was a political conservative who when the
Liberales came to power many, many, many years ago —back in the teens to the ‘20s —
took to the mountains. He was a politically conservative Marxist, for want of a better
term. He called himself a Marxist but he was associated pretty much with the
Conservative Party, while the Liberal Party was trying to maintain order and itself in
power. The United States came to its support, and as a matter of fact, the Marines
occupied Nicaragua for about fifteen years. As a result of the campaign in Nicaragua the
Marines wrote a manual called the Small Wars Manual. It is still the best piece on how to
deal with small wars.

But Sandino pretty much managed to keep everybody chasing him fruitlessly through the
mountains and they were pretty exhausted—until in the end Somoza killed him. It is a
tragic funny story; it is documented in the History of Foreign Relations of the United
States. The US Marines created and trained the new National Guard, La Guardia
Nacional, and the American Ambassador was the Proconsul that had to pick from among
one of the three or four candidate officers recommended by the Marine commanding
officer to be the new Commandante. ... And according to the official US history, the
Ambassador selected Anastasio Somoza, Sr., because the Ambassador’s wife said that he
was the only person of the four that she would allow socially into the house and that she
could dance with.

Q: [Laughs.]
THEROS: “Tachito” (Anastasio) invited Sandino to a peace conference. The latter took

him at his word and came to the meeting, upon which Somoza had him murdered when
he showed up. That pretty much brought that little piece of history to an end. But we
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always looked upon as this as the story of a leftist, Marxist, revolutionary who had fought
the Americans, and both sides in Nicaragua cultivated that image, too. Sandino’s flag was
black and red, indicating a union of the Conservatives and the communists.

Q: But Cuba wasn’t playing much of a role there, and neither was the Soviet Union.

THEROS: | never had that impression. I don’t think anybody at the Embassy really
thought that Cubans were a serious issue there.

Q: Was the United States portrayed as it was in so many Latin American countries as the
“Colossus to the North?”

THEROQOS: Actually, the “Colossus to the North” was Mexico.
Q: 1 was going to say, for the Nicaraguans their Colossus was Mexico.

THEROS: And there was a certain fondness towards the United States at the time that
didn’t fritter away until years later.

Q: You mentioned that the AFL-CIO was down there doing its thing. This was all part of
sort of tying in to the Alliance for Progress. The AFL-CIO was pushing hard to get labor
unions. As | recall, one of the things being the idea that companies had been exploiting
the laboring class —the banana republic type of thing—if we can get in there and get
these unions well organized they can sort of take care of themselves. What was
happening and what were you doing?

THEROS: | was a labor attaché, technically speaking. There was a labor officer at the
AID mission and he was an organizer from the Cable Workers of America (CWA); he
had a small staff. It provided a cover for the trade unions to offer that the American
Embassy was out there helping the trade unions. The CWA and others ran programs on
training people on education, household help. They were respectable programs; they just
didn’t make much of a dent on the society. Underemployment was so high that finding
scabs and strikebreakers was very easy. And none of the industry there was so high-tech
that the skills-based union could wrap it up and fight off management. But it was there
and they were trying. Nicaragua had a very paternalistic labor law that actually gave a lot
to the employees, except salaries. It was difficult to fire somebody. It included all sorts of
things: free medicine and education, of sorts—so that the government pretty much was
providing the things that unions would usually go after. The government was also
partially into picking unions. While the only thing that the unions should have gone
after—higher wages—were undercut by the fact that there was so much unemployment.

Q: What about the social life at the Embassy? How did the five percent of the society
embrace the other?

THEROQOS: Fairly. One hundred percent.
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Q: Yourself included?

THEROS: Myself included. The students were heavily drawn from the five percent too,
but not my labor connections. | had a lot of fun. I probably got out more than anybody
else did. | probably saw more people than anyone else did. My Spanish was good. Most
of the Embassy staff went to Embassy parties. I didn’t go to Embassy parties because the
Embassy didn’t want to hang around with my student friends, although those who came
to my parties were pretty much the sons and daughters of the people who were having
dinner with the Ambassador anyway, even the leftists.

Q: As you moved around you weren’t féeling a population that was seething underneath
or something like that?

THEROS: No. There were several reasons why that wasn’t the case. One, life is not hard
even on poverty wages in Nicaragua. The weather never got out of hand, the definition of
shelter was fairly charitable, the definition of clothing was fairly charitable; food was the
only thing that one had to worry about, but there was no starvation. The Aristocracy
pretty much still lived in the land. They weren’t absentee landlords. The landowners had
moved to the city. So when you saw somebody’s Jeep in Managua and it was all covered
with mud, it was honest mud. Most of the latifundistas still worked their estates
themselves. They didn’t have managers out there running it for them. Nine-tenths of the
time when you get invited to somebody’s house for dinner, particularly among the
Conservatives, you have to drive twenty-five miles out to their farm or something. Even
with students, | spent a lot of time at parties and visiting people on their farms. There
were social differences and there was enormous social separation, but it didn’t apply at
work, so to speak.

Q: Was there a feeling that there was really a peon class, people doffing their hats, or
was it just ...

THEROS: Yes, there was a lot of that but the peon class hadn’t figured it out. There were
Marxists spouting dialectic out there someplace, but they were at that stage in
development that they hadn’t yet figured out that they were the peon class. There were
people agitating for democracy and the leftist ideals were all for people who would have
suffered if their dreams had ever come true.

Q: How about the National Guard? Did they have a heavy hand or were they relatively
benign as long as you kept in line?

THEROS: As long as you kept in line, and they had a limited mandate. Like crime
prevention was not high up on their list. They were there for regime protection. They had
traffic cops and stuff like that, but crime was rampant. It’s the only place in my life I've
ever carried a gun all the time. It was the only place where every neighborhood had four
or five private guards armed. A significant part of the population was employed by well-
to-do people to protect them.
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Q: I've often wondered about something like that. When you carry a gun, what does this
mean? What were you expecting and what could happen?

Well actually 1 used the gun once to get myself out of trouble. | had been to a student
political event at the national university in Leon, which is about 100 kilometers north of
Managua, and | was at dusk coming back down the Pan-American Highway, the
Carretera Norte. You know how with dusk there’s no contrast out there? | had my lights
on but I still didn’t get much reflecting contrast, and what I didn’t see right in front of me,
stopped in the road, was a Jeep with a trailer and four campesinos who had been drinking
rather heavily and who were unloading a large bull from the trailer. They were in the lane
but I didn’t see them until it was too late. | slammed on the brakes, but piled into the
trailer. | killed one person in the accident as well as crippling the bull and wrecking the
car. The girl that was in the car with me—a girl named Myra —a very active leftist
Christian Democrat student, hit the windshield. The USIS officer was in the back seat and
he got banged up a little bit.

| stepped out into this carnage and saw what had happened. | had pushed the Jeep into on
oncoming car, which also crashed, and then a car hit me on the road from the back and
soon we had about five or six cars piled up. The thing was getting bigger. And | suddenly
realized that the son of the man who had been killed—an elderly fellow—was looking for
me; he was looking for me with a very large pistol in his hands. Fortunately there was a
large crowd and he was drunk, so he was having problems locating me. The crowd was
not being terribly unfriendly at that point, so | went back to the car and took out the gun |
had in the glove compartment. | went over, went through the crowd, went up behind him
and one of his friends was with him with a pistol as well. | stuck my gun in the back of
the other man with the pistol and | said, “Would you please put your gun away and tell
your friend to put his gun away because otherwise I’'m going to shoot you, because he
wants to kill me.” And they did.

There was still a lot of shouting and then the police showed up and they took a look at the
situation. They took me back up to Leon. The girl was hurt fairly badly, not life
threatening but she was bleeding profusely, and one of her relatives happened by and we
put her in the car and her relatives took her off to the hospital and so forth. I went back
and spent about an hour or two in the police station in Leon, more for my protection than
anything else, and then | was released. It was interesting; there was some discussion in
the Embassy as to what should be done with me. The Nicaraguan Government did not
seem to care. Then one of the smaller leftist newspapers in the country attacked me
personally; there was an editorial—"Licencia para Matar,” license to kill—attacking
diplomats and diplomatic immunity. But in the editorial the paper implied that there was
something immoral going on between this girl and me. At which point the leftist students
at the University of Leon went to the newspaper and told them to cut it out because
otherwise they would burn the newspaper down because they were insulting their
classmate Myra. So that killed the story. At that point the Ambassador decided he wasn’t
going to pursue it anymore.

The only thing it cost me was | paid for Myra’s plastic surgery. As a matter of fact, once
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it was over, within a few weeks it was no longer a subject for discussion. Some years
later a Congressman who had a constituent who was related to the victim later asked for
the file on the subject, but he was from Ann Arbor, Michigan, where my father’s family
are, and a couple of my relatives called him and that was the end of that. It’s simply an
explanation; these guys were drunk and they were unloading the bull in the middle of the
Pan-American Highway at dusk.

Q: Yes.

THERQOS: The murder rate in Nicaragua was enormous. The city of Managua averaged
eight murders a day. Leon, which was a city of about 80,000, averaged three murders a
day. It’s the only time in my life I’ve actually seen three murders. One was | was going to
the Port of Corinto on the northwest Pacific coast with my newly-arrived political section
chief and his wife (he was the political first secretary; we didn’t have counselors at the
Embassy except the DCM). We were driving through Leon past the train station and |
was recounting gleefully about how there’s been a murder at the train station every day
since 1951. As we drove past the train station we literally saw this man killing another
man with a machete. The political officer’s wife later accused me of having arranged for
it to happen. That was the first murder.

The second murder that | saw was at a political rally. A man was standing in the back of a
Jeep; another car pulled up alongside, someone got out of the car, whipped out a pistol
and shot him down. | was sitting at a bar about ten feet away with some students. The
man shoots this man in the back of the Jeep, gets back in his car and drives away. The
students that were with me—you know, | panicked—sort of looked over, saw who the
protagonists were, and said, “They’re old enemies,” and went back to drinking.
Somebody else picked up the body. The third shooting was an accidental shooting. One
of the guards in our neighborhood shot at what he thought were intruders—he had a
.44—and the bullet went through the wall of a house and killed a maid living in the back
room of a neighbor’s house. So anyway, that was my experience with criminal murder.

There was another case where | was driving to a party in Grenada, south on the highway,
and we almost ran over a body lying in the middle of the road. The girl that was with me
was a little concerned. There was this body lying there. So before | stepped out of the car
| took out my pistol and fired three shots into the air, at which point the “body” got up
and ran away and two people in the underbrush also ran away. It was a fairly lawless
society; | once went to a cantina, where a bunch of drunks started shooting at each other.
Fortunately, they were so drunk that the shots went high and no one got hurt.

Q: I heard about a story of a woman who was pretty upper class. I'm not sure if this was
in Nicaragua, but it probably was. Some man was pestering her maid and she just said,
“Well, 1 just had to get rid of the man.” You know, paid somebody $25 and he was killed.

THEROS: No, in Nicaragua she would have killed him and gotten away with it. There

are two stories along this line. One: | had a “costefias,” a black maid from the east coast,
and there they practice sort of voodoo—similar to Jamaica. , She came to me one day and

38



asked for two weeks advance on her salary. | was paying her two dollars a day or
something like that. I said, “Sure, but why?” She said, “Well, there’s one of the girls from
the coast; this evil man has her documents and he’s forcing her to prostitute herself.” The
costefias were much more prudish than the main part of the population was. “Another girl
and | are going back to Bluefields and were going to get a “buyel” to stop this.” And |
said, “What’s this buyel? She described some sort of a voodoo witch doctor. She said
they had some article of the bad guy’s clothing or something like that and they were
going to go back and pay the buyel to get rid of him. I felt a little bit like an accessory to
a crime but | gave her the two weeks advance salary. She went and came back a couple
days later, and she says it’s all taken care of; they had given him his shirt and other
personal items. And then it slipped out of my mind. About two months later | asked her,
“Whatever happened to that case?” She said, “Well, he’s dead.” He had died. It was
never quite clear to me—and | decided not to pursue this issue much further—as to
whether the witch doctor decided to prove that he was good at it and have the guy
bumped off, or if it was just the power of suggestion that did it.

The other story: a journalist named Pataki, same last name as the governor of New York,
Hungarian by origin, he had made it into the upper class. He had this huge, modernistic
nude in his living room.

Q: A portrait or...

THEROS: A portrait, yes—or a painting. She looked like the wife of a prominent
politician. And Pataki always wore a gun, a small gun, because the word was out that he
had painted this from a live model and this prominent politician was looking for him.

Q: Did you get any high-level visits while you were there?

THEROS: Not much. The Nicaraguans were in Washington so frequently that it was sort
of pointless.

Q: Was there the sort of feeling that the Nicaraguan Ambassador pretty well took care of
all business?

THEROS: He did a really good job. | have to say that if | were going to be the dean of the
corps in a major capital, Guillermo Sevilla-Sacasa would be my role model. President
Johnson would show him reports from the embassy in Washington. There were two or
three cases—one case where the Nicaraguan vice president had said something off color
about Somoza, and | dutifully stuck the remark into a reporting cable. Two weeks later
the vice president confronted the Ambassador for having reported it to Washington
because Lyndon Johnson, who thought it was funny apparently, showed it to Guillermo
Sevilla-Sacasa, who promptly reported it back to Somoza, who promptly chewed out the
vice president for having said those things.

Q: [Laughs.] After living in this sort of never-never land or something, where did you go
from there?

39



THEROS: Actually, there was one very important event, which I might as well talk
about, while | was there. There was a huge political rally in Managua in November of
‘67. Their elections were coming up. Luis had died of a heart attack; Tachito was the
candidate endorsed personally by Lyndon Johnson, and all of the opposition groups had
come together for a rally in Managua. At about the middle of the afternoon the rally
broke down in gunfire and it was extremely serious. Hundreds of people died that night.
There were three of us sent from the Embassy, Richard Mancuso, Walter Cadette, and
myself with instructions to follow the demonstrations and report back. We scattered in
different directions when the shooting started. After this event, by the way, things began
to get ugly politically in Nicaragua.

I ran into a friend’s house right down the street from where the fighting broke out, called
the Embassy and reported what had happened. | got the Admin officer on the phone, who
was a complete fool, and who told me not to panic; I just held the phone up because there
were bullets coming through shutters in the windows. The Ambassador came on the
phone and told me to get down to my apartment because he heard that there were things
going on at the Grand Hotel, which was right next to my apartment, to find out what was
going on. Mancuso ran into a Guardia station and forgot that he had an abolition
campaign button on his shirt and they beat the bejesus out of him. They really beat him
up pretty badly before he could identify himself as an officer from the Embassy. Walter
Cadette ran downtown and took refuge in the Grand Hotel. He was in the hotel when
about 800 of the armed opposition came in and took over the hotel and barricaded
themselves inside, and the Guardia showed up around them and started firing into the
hotel.

In my next phone call, the Ambassador told me that he had heard there were people
trapped in the hotel —including 125 American tourists —for me to go down there and
find out what was going on. So | came down this one street —it was fairly hairy but when
you’re twenty-four years old you think you’re immortal —and | finally ended up on the
other side of the lines where the opposition was shooting back in the other direction. I got
to the side door of the hotel at the bar, and the door was locked. While I’'m standing there
trying to figure out what to do next a window breaks out overhead, someone sticks a rifle
out of the window over my head and starts shooting down the street. | look down the
street to see what he’s shooting at and it’s a Guardia armored car coming up the street.
While its coaxial started firing back I ran. I believe I hold the world’s record for the 64-
yard dash) I later measured the distance from the bar door to the corner). Then I called
the Embassy and reported what | had seen. The Guardia had surrounded the hotel and
they were shelling it with 37-millimeter guns off the armored cars. | had gone to my
apartment overlooking the hotel and could see it all. | called the Ambassador and the
Ambassador told me to go down and stop them. [Laughs.] | gave some unintelligible
response like, “Are you serious, sir?”” He said: “Yes. I'm trying to get a hold of Somoza
to get him to stop it. If there are Americans in there and if there are Americans killed
we’re going to have a really big problem. In the meantime, until I find Somoza, | want
you to go down there and stop them.” I didn’t know if that was a lawful order, but you
know, at twenty-four years old you will do anything.
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| went back downstairs; | got out on the street waving my diplomatic I.D. (identification)
card, met a Guardia patrol and said, “Take me to your leader.” They took me to their
leader and then | thought I’d really made a mistake because he was a Guardia major
whom | knew. He did not like me and I did not like him. He wanted to know what | was
doing there and | explained and then he asked me if | were drinking, and I told him that |
wanted him to stop shooting at the hotel. The major thought | was really crazy, so | had
this argument. I was fairly persuasive. I said, “Look, my Ambassador is trying to find
your president to get him to stop shooting. If there are Americans in the hotel and you kill
any of them you’re going to have a big problem.” You know: “We can ignore everything
else. As long as you’re killing Nicaraguans, it’s okay. If you start killing Americans,
people are going to get bent out of shape and Washington is going to react badly now that
we’ve passed the word to you, if you kill anybody.” So he agreed to stop shooting for
half an hour. He kept telling me, “You stay here. You better be right.” | started smoking
again that night. Word came back twenty minutes later that the Ambassador had spoken
to Tachito and Tachito gave instructions that no more explosive shells would be fired at
the hotel, only armor piercing, non-explosive shells. These bullets would go through the
hotel and out the other side. This was during the night.

In the course of this action, one round came through the manager’s office where Walter
Cadette was hiding and a fragment cut off Cadette’s ear. So this is now referred to—in
the annals of those who served in Nicaragua—as the “War of Cadette’s Ear.” He left the
Foreign Service at the end of his tour there and he is now a successful investment banker
in New York, having done what the rest of us should have done. That was my big
episode. | got a medal out of it.

(I'also encountered real injustice for the first time in my career. The political officer put
me up for the Medal for Heroism. The DCM, who treated me with disdain, could not
stomach the idea. He was a “Brahmin wannabee” and had married an English woman
who felt she had married below her class, and | was clearly not of the class that he
imagined “fit” in the Foreign Service. He reduced the award to the Superior Honor
Award. He also noted in his review of my efficiency report that | “may have been the best
outside man in the Embassy” —as my boss had written — but he doubted I had the class
and background to serve successfully in Europe.)

Q: How was the death of Luis seen at the time? What were you getting as a political
officer?

THEROS: Catastrophic. Luis had brains. Tachito did not. Luis knew how to massage
people; Luis knew how to take care of people. Luis knew how to co-opt people. Luis
knew how to make sure that when bad things happened, they were gussied up and looked
pretty. And Luis made sure that people prospered under the Somozas. If you don’t like
the government, 1’1l get you a job. Tachito was really clinically stupid. Most people
agreed that he was one of the dumbest people that ever graduated from West Point. As |
said, there was a reason why he was the Goat of his class.
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Q: Was this one of the graduations at West Point that was sort of a political graduation?

THEROQOS: That’s the general assumption. He came to power and pretty soon La Guardia
Nacional turned very bad. . First of all, about four hundred people died in three nights in
the insurrection in Managua. The situation became ugly after that. People began to die in
different places. Some students were tortured. The first Sandinista group went off into the
mountains—students, some of them | knew. They were a fairly incompetent bunch and
La Guardia tracked them down and killed them all. Tachito held elections and there were
actually districts where the registered opposition candidate didn’t get a single vote. You
know, he should have come up with something like a ninety-one percent vote. Yet, he
had the full support of Lyndon Johnson.

Q: At this demonstration, who started the shooting? Do you know?

THEROS: | think there were people of the far left, provocateurs, who started shooting at
La Guardia. The intent was to provoke La Guardia into retaliating. It was actually a belief
by many politicians that if they could get the casualty rate high enough, if there was a real
bloodbath, the United States would intervene and occupy the country. And that’s in fact
what many people were trying to provoke.

Q: Were you hearing this and were Americans—you and others—trying to disabuse
them?

THEROS: No, no. It was not that we had expected this; it was that they had planned it
beforehand. The outbreak, the fighting, came as a complete surprise to us. No one
expected the demonstration to be anything more than some tear gas and some stones. It
was after the fighting began that they were trying to get the casualty rate up. They were
trying to get enough people killed. Their magic number, | think, was a thousand dead. If
they could get to a thousand dead the Americans would intervene and occupy the
country.

Q: So they were really looking forward to the Marines coming back?

THEROS: They were looking forward to the Marines coming back. They felt this would
be the only way that Luis was bound to sort out the country; in retrospect, | wish they
had. We could have avoided a whole unhappy chapter in Central American history.

Q: Well this of course was a rally cry of the liberals during the early Roosevelt regime, of
high school debates; should the Marines leave Nicaragua and that sort of thing. It wasn ’t
going to happen.

THEROS: No, it wasn’t. It was very clear after this that there were a large number of
people in Nicaragua—mostly in the opposition, but even a lot of people within the
Partido de Colorado, the so-called Liberals, who were afraid to challenge Somoza within
the party—who would have loved to see an American intervention to set things straight.
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Q: Well of course a little early—I"m not quite sure if it was during your time—that we
had put paratroopers into the Dominican Republic.

THEROQOS: They were still there when | was in Nicaragua.

Ops Center: 1968 — 1969
Q: So there was this real—After having stopped your war and all this, what happened?

THEROS: | came back to Washington. I went into the Operations Center for fourteen
months.

Q: You were doing that from about ‘68 to ... ?

THEROS: Sixty-nine.

Q: What was the Operation Center like at this point? It’s gone through several ...
THEROS: It’s gone through several metamorphoses now.

Q: Yes.

THEROS: It was the same location, a lot less space. It looked a lot less sophisticated than
it does now. We didn’t have screens up on the walls. It didn’t have much in the way of
computers and things like that. We had a bank of telephones. The senior watch officer
(SWO) and the associate (junior) watch officer would sit at this phone bank and in the
back room the editor would sit, and the military man would sit in another room. So there
were basically five of us on shifts: the SWO, the AWO, the associate watch officer, the
military representative, and the editor.

Q: You were still single by this time?

THEROS: Determinedly single.

Q: Well this was, of course, a great place to be single.

THEROS: Yes. Managua was a great place to be a single diplomat.

Q: How come you didn’t come out with a blushing Nicaraguan bride?

THEROS: | very rarely associated with people who blushed.

Q: [Laughs.] Okay.

THEROQOS: | had a long-term relationship with one girl who later—and | flatter myself
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into thinking that | caused this—went on and joined the Sandinistas and at one point was
stationed as the Sandinista station chief in Washington.

| actually developed a good relationship with Bayardo Arce who was the Sandinista
defense minister. | used to regularly get Christmas cards from him, for years. This was
my leftist era.

I’ve had a good time in the Foreign Service. The Operation Center was fun. It was two
days day shift, two days evening shift, a day off, two days night shift, two days off, and
back. It actually meant that I couldn’t form any permanent relationships, which I didn’t
want to form. It was great because the job ended at the end of the shift.

Q: Did you find yourself getting involved with any of the issues of the day?

THEROS: Yes, | remember | was supposed to take my birthday off, which was the 21st
of August 1968, when the Russians rolled into Czechoslovakia. There were constant
issues. There was fighting in Amman towards the end of my tour. The other thrilling
thing is the way it would work; the junior people would spend six months as the AWO
and then six months as the editor, and then in those days the Daily Summary that you
would prepare, actually got to the President. It was the first thing the President saw, so
there was the weight of importance on the shoulder of this fairly junior editor writing the
stuff that was coming up during the night.

Q: Did you feel any change in the atmosphere in the ‘68 to ‘69 period, because this was
when Nixon was elected? I'm talking about from your fellow officers and ...

THEROS: Nothing particular. | would say that, until the mid-*70s, I found the Foreign
Service to be pretty apolitical. There were a number of people—the older people in the
Foreign Service—who told us they never voted because they felt it would be unethical
because they felt they couldn’t represent themselves to foreigners. Their opinions, as |
said, of the Foreign Service was on the whole fairly liberal, but not terribly vociferous in
their views. Most people seemed to observe the Hatch Act—the spirit as well as the law.

Q: Sixty-eight to ‘69 was in the absolute eye of the anti-Vietnam hurricane. Did that
arouse your colleagues?

THEROS: We were impressed by the incompetence of the Johnson Administration. It
was very obvious that he was a micromanaging President. By then | would say the bulk
of my colleagues thought that Vietnam was worth doing, but were becoming increasingly
more appalled at how badly it was being managed in Washington.

One of my jobs was managing a series of military messages known as the Joint
Operations Report—the JOPREP Jiffy. Every, repeat every, air strike would be reported
to State and through State to the White House at each step. One would be target
designation; two would be the designation of the units; three would be the approval; four
would be the units that have launched; five would be the units that have arrived over
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target and engaged the target; six and seven, who got shot down and who came back.
JOPREP Jiffy One would always be sent to the White House, followed in sequence by
the others. As the evening wore on it became obvious that the President was reading them
all, because from time to time we’d get this message from the White House, conveyed
back to the Defense Department, that this target had been disapproved or the number of
airplanes had been disapproved or the ordnance had been disapproved.

| remember once early in my time there, the phone rang at about two-thirty in the
morning and | picked it up and the man, with a Texas accent, says to me, “This is the
President. Can you tell me what Senator [what’s-his-name] said about me tonight?” |
turned to the SWO and | said, “He says he’s the President.” He looked at which phone it
was and picked it up himself: “Yes, Mr. President,” “No, Mr. President.” “Yes, Mr.
President.” He then went off and got the teletype and faxed it over to the White House.
My only question there was what in God’s name was the President of the United States
doing talking to a twenty-five-year-old junior officer at two-thirty in the morning?

Q: Yes.

THEROS: We did not have the feeling that with Lyndon Johnson the republic was in safe
hands. And when Nixon came in much more feeling of these were somewhat more
serious people. Nixon gave us the impression of being less hands-on. Because of these
weird hours we kept, we didn’t get to see much in the way of the demonstrations outside.

Q: How about your colleagues? Was there unrest with them?

THEROS: No. By and large, I’d say the majority of my colleagues in 1968-69, felt that
Vietnam was worth doing.

Q: I'was in Washington at the time. Hell, | even volunteered and went to Saigon. | mean |
felt so.

THEROS: I don’t believe that, other than students in the far left of the United States, it
dawned on us that this was a mistake until the early ‘70s.

Q: The Operations Center was considered to be a good place to learn how the system
operated and all. How did you find that?

THEROS: | thought the system in the Department of State operated reasonably well. The
bureaucracy was a lot smaller and was very responsive. It gave me almost the impression
that there were—maybe they were adults relative to me, but there were more adults
running around than there were later in life. The only run-ins I ever had were like, for
example, they would reward junior officers by letting us be the bag-and-passport carriers
on official trips abroad. So I did what’s called the “econ-con,” which is this—four cabinet
members would go to Japan and then the Japanese would come here in the alternate year.
| was part of the group that took four of Nixon’s cabinet officers to Japan in the summer
of ’69—two of them later ended up in jail—and we flew on Air Force One. The wives
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were real pills. But that was the only time that | felt that the Admin people in the
Department of State were not really all that good. They took care of Number One but
didn’t take care of the other staff. But | had a good time in Japan.

| had spent a large part of that year campaigning to take Arabic language. | had been
asking to take Arabic language when | left Saudi Arabia, asked again when | was in
Nicaragua, and the system was constantly defeating me. At the time the answer was,
“You’ve already got a 4+/5 in Spanish and a 4+/4+ in Greek. Why should we waste
money to teach you another language?”

Q: Were they trying to stick you into ARA or into NEA (Bureau of Near Eastern Affairs,
Department of State)? Greece was part of NEA.

THEROS: No. At that time if you were a “hyphenated”-American you did not go to your
home country. That was made very clear at that time.

Q: I would ve thought there would have been tremendous pressure then to make you into
an ARA student.

THEROS: | made it so clear that | was never going to go back to ARA ever again
[Laughs.] and that | wanted to get into NEA. And by the time | came out of Nicaragua |
fought it tooth and nail and | just kept campaigning for Arabic-language training. | kept
fighting for Arabic language training all the way through the Ops Center. One of the good
things about being in the Ops Center is it meant that | was an SS (the Secretariat — the
Secretary’s support office) and it meant that | could meet people who could pull strings.
So I’d say by Christmas, January of 1968, ‘69, I was on the road to the language school
in Beirut.

Q: How did you find NEA?

THEROS: | liked NEA. NEA gave you a sense of being part of the crowd. They treated
us with respect. NEA was the least politicized of the Bureaus, at least from what | knew
of ARA and a little stint in EUR (Bureau of European & Canadian Affairs, Department of
State) that | had done early on. | was very impressed with the professionalism of the
people. I was not impressed with the professionalism of the senior people in ARA. ARA
struck me as a dead-end Bureau.

Q: I came into the Foreign Service in ‘55 and I would sort of learn that in the corridors.
You know, it’s a black hole if you go there. Very obviously, it’s not the forefront of
American concerns—and it still isn’t, with minor exceptions.

THEROS: You got a feeling that the political drudges ran ARA. It was not an impressive

Bureau then. | wanted to get into NEA really badly and | wanted to take Arabic really
badly.
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FSI Beirut

Q: So how were they teaching Arabic? You took Arabic from ‘69 to ‘70. How did they
teach Arabic in those days?

THEROS: The system had instructors and scientific linguists. The instructors had a rather
rigid curriculum that began with teaching spoken Arabic. No one really knows how to
teach Arabic. It’s still one of the big mysteries of the world. They had six months of
spoken Arabic using transliteration and then after that you picked up the writing system
as a separate course of study. | had already learned, through Saudi Arabia, the writing
system and had a very large vocabulary with a Saudi accent and very poor grammar. And
then what they were teaching the first six months was sort of Palestinian Jerusalem
Arabic colloquial, with a grammar ... | had learned it with bad Saudi grammar and now
they were trying to teach me a spoken language which they would refuse to let me read
except in Latin characters. But | was good at it. | was very good at it. | had a large
vocabulary. And | was single. There was also a rule that if you were in Beirut and single,
you learned Arabic better than if you were in Beirut and married.

Q: Oh yes. I mean this is true of any language.

THEROS: And | got out a lot and met a lot of Lebanese, a lot of Palestinians and so forth,
and 1 did very well in Arabic. | had this running gunfight with the instructors. It was the
instructors who taught and the scientific linguist who would monitor the classes and who
would give you the tests. The instructors were all native speakers and they were all very
rigid. They had a curriculum and they would just follow the curriculum by the book.

It wasn’t a bad system. | was off-center on it because | came in with Arabic and they had
trouble trying to figure out where to put me because, as | say, | came into Arabic
backwards; | came into Arabic with a huge vocabulary, no grammar, and an accent that
was very alien to the accent of what they were teaching. Usually there were three to five
people in every class; | spent fourteen months there with individual instruction almost all
the way through because I didn’t fit. There were a couple of times when they would stick
me in with somebody else’s class, but by and large I simply didn’t fit. | either lacked the
knowledge of the more advanced students but knew too much to be with the new
students. The instructors accommodated this well. | have to say, in fairness, the scientific
linguists also tried to individualize and accommodate the instruction to me.

Again, Beirut was a nice place to be single.

Q: Were you there during Black September?
THEROS: No, | went to Jordan for Black September.
Q: Were you able to pick up the residue from?

THEROS: In October of ‘69 fighting broke out in Beirut. We didn’t see it so much
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downtown in Beirut, but you could hear the gunfire in the distance, and this was when the
Lebanese government made the fatal mistake of legitimizing the existence of the
Palestinian militias, under pressure from the other Arabs. It was a really stupid mistake.
Then the Palestinian militias began to be more visible in the street, which would then
anger the Lebanese militias, which would then lead to occasional incidents. But then the
focus shifted to Jordan, where things had been falling apart steadily since the ‘67 war. In
April of 1970 there was a series of incidents, including the rape of two women
dependents at the American Embassy.

Q: By whom?
THEROS: By Palestinians —whom the Palestinians promptly arrested and hung,
Q: But I don’t think of rape as being a particularly Arab trait.

THEROS: No, it wasn’t. These men were bragging about it and the Palestinian military
police picked them up and held a summary trial and hung them the next day for having
done this.

There was a fair amount of sympathy in the United States, particularly in academic
circles, for the Palestinians. The Israelis were clearly hoping for a Palestinian victory and
the Syrians were hoping for a Palestinian victory. King Hussein looked to be pretty much
on the ropes.

Q: You 're talking about a Palestinian victory in ....

THEROS: In Jordan. I’d say this for Nixon: Nixon hung in there. He did not think a
Palestinian victory in Jordan would be a good thing. They essentially tried to browbeat
the U.S. government but ultimately the neighbors of Jordan came to accept that this was
an American position.

Q: Why would the Israelis opt for the overthrow?

THEROS: They wanted a Palestinian state. And once you have a Palestinian state, all
these Palestinians living west of the Jordan River have a legal status that undermines their
status in Occupied Palestine. They would become legally Palestinian citizens and they
could ultimately be encouraged to migrate across the Jordan River to the new Palestinian
state. Ariel Sharon still talks about it.

So, in April, May, several of us who were in Arabic language and who were single were
told that we would be going to Jordan. The Department had made the decision to pull all
the married people out of Jordan (they didn’t know how long this crisis would go on) and
replace everybody in Embassy Amman who was married with single people, as much as
they could.

Q: While you were in Beirut, were you able to pick up any feeling of your fellow officers,
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the Embassy and others, towards Israel?

THEROS: Generally | would say most of the officers who had Arabic were more
sympathetic to the Palestinians. The issues were not quite so painful as they are now. For
example, you were allowed to talk to the Palestinians. This was pre-Kissinger; isolating
the Palestinians to make them into pariahs. Washington was less hard over. It was
possible— 242 was still U.S. policy.

Q: This was UN (United Nations) Resolution 242 returning the previous ‘67 boundaries
to the various parties.

THEROS: So the issues were more clear-cut than they are now. The Palestinians were
still not recognized as a real entity even though they had the PLO (Palestine Liberation
Organization). People were still thinking in terms of the Jordanians getting back the West
Bank and then figuring out what they were going to do with the Palestinians, and the
Egyptians getting back Gaza. At that point Cairo and Amman had not yet reached the
point where they were trying to discourage this line of thinking. The Egyptians, of
course, were more concerned with getting Sinai back at that point.

It always looked like there was some solution just around the corner.

Jordan, 1970-1974

Q: Well this was not a period where the Nixon Administration got very engaged in this
area, was it? You had the Rodgers Plan and other things.

THEROQOS: The first real engagement came with Black September, or Glorious
September, as the Jordanians refer to it. When we moved two aircraft carriers off the
Lebanese and Syrian coast and began to fly military supplies in to the Jordanians was the
first serious engagement.

Q: By that time you were already in Jordan.

THEROS: No, I was scheduled to arrive in Jordan on the seventeenth of September and
the Jordanian army attacked the Palestinians on the sixteenth, so | was stuck in Beirut for
one more month.

| remember distinctly a few days after the first of October or so Nasser died, and Beirut
just exploded when Nasser died. Shortly thereafter | went to Amman the day after the
airport opened, which would be around the fifth or sixth of October.

Q: You were in Amman from October 1970 until ...

THEROS: Just after New Year’s Eve 1973 -74.
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Q: Black September was essentially referring to September 1970.

THEROS: Yes, it actually lasted for six months. This is one thing historians forget. It was
not one big bash, and then it was over.

Q: While you were in Beirut still, was the feeling that the Jordanians probably wouldn 't
make it?

THERQOS: The American press was terribly sympathetic to the Palestinians. The
international press generally was also sympathetic to the Palestinians; American and
European academia—the think tanks insofar as we had them in those days, and the
people who were writing articles—were very sympathetic.

Q: Were they trashing the king?

THEROS: They were trashing the king, trashing the East Bankers as such as illiterate
Bedouin. The king didn’t have a lot of friends other than Richard Nixon at the time, and
it wasn’t until the first round, the two weeks beginning on the seventeenth of September,
that it became obvious that the Jordanians were not going to lie down and get walked
over.

Q: Was the reading from the Embassy was that the Palestinians would probably take off?

THEROS: No, the Embassy was probably the only voice in the U.S. government at the
time.

Q: You 're talking about the Embassy in Jordan.

THEROS: The (U.S.) Embassy in Jordan. It was probably the only voice in the U.S.
government at the time that was saying the Jordanians are going to win and the
Palestinians aren’t.

Q: Was the calculation that the Arab Legion was really the only organized military
force?

THEROS: (Yes, they were) a professional military force. The Palestinians were engaged
not in guerrilla warfare against them, but in conventional warfare. It was street-to-street
fighting, but it was still conventional warfare. And there was no unity of mission behind
the Palestinians. Arafat was not in command. It was unclear who was in command, but he
wasn’t. There was no unified plan.

Q: When you arrived there in October of ‘70, what was the situation on the ground?
THEROS: The Palestinians controlled inner Amman entirely; the Jordanians controlled

the suburbs. The Embassy was just inside the line that the Jordanians controlled. It was
interesting; there would be three or four days of truce, then three or four days of fighting.
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During the truce, we went downtown into the Palestinian-controlled areas. People moved
around freely and so forth and then the fighting would break out again. The point where
everybody met was the Intercon because this was where the Arab League Higher Truce
Follow-up Committee met.

Q: The Intercontinental Hotel.

THEROS: Yes, the Arab League Higher Truce Follow-up Committee is a rough
translation, and this was a group that was sent there to look after the truce and try to
maintain order, and every time some fighting would break out, the two protagonists
would show up and blame the other guy for starting it.

Q: Who was our Ambassador at the time?

THEROS: Our Ambassador was Dean Brown, L. Dean Brown. He was one of the best
guys | ever knew in my life.

Q: Tell me how he operated.

THEROS: | remember that he looked like Jimmy Cagney, and he felt that was an
appropriate description. He’d seen enough Jimmy Cagney movies. He was short, bouncy.
He saw people. | thought he was one of the best Ambassadors | ever served with. He
knew what U.S. policy was, and he had an intelligent approach to its application. He had
certain Scotch terrier qualities: putting his teeth into something and not letting go.

Q: Did you get any feel for the relationship between Ambassador Brown and the king?

THEROS: He was the first American Ambassador we ever sent out there who was no
taller than the king. That was a serious factor in this. Remember, the king had PNG’d
(declared persona non grata) our previous Ambassador, Harrison Simms, I think it was.

At that time Joe Sisco was supposed to come to Amman, and there was a riot around the
Embassy. They burned some of the Embassy cars, including the Ambassador’s car. The
Ambassador sent a message to Sisco not to come because they couldn’t guarantee his
safety. He was more pissed off about his car. The king summoned him to demand an
explanation as to why Sisco hadn’t come. Harrison Simms, at about 6 foot 5, made the
mistake of leaning over the king’s desk to make his point and even when the king stood
up he was still leaning over the king. At the end the king terminated the interview by
telling him that he wanted him out of here and out of the country. That was the first and
only American Ambassador ever PNG’d from Jordan.

Q: What were you doing?
THEROQOS: | was the junior political officer again. Hume Horan was the political officer

and then Hume’s bad luck, and my good luck, was that Hume went water-skiing with a
congressional visitor in Agaba. He dove off his skis head first into four inches of water.
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He came back up and had actually broken several vertebrae and was medically evacuated.
| was political officer for the next six months. There were those who accused me of
having arranged Hume’s accident, but I liked Hume so I wouldn’t have done that.
[Laughs.]

Q: What were you doing at the Embassy? You say you had a period of months while there
was a war going on.

THEROS: We got out and tried to know what was going on. It was basically a very small
Embassy at that point and other than a very small military mission sending supplies to the
Jordanian army, AID (Agency for International Development) had been shut down, the
commercial people had been shut down, and it was half a dozen of us left. Our principle
task was information collection. I don’t think we did anything else but information
collection.

Q: Besides collecting information, were we also trying to buck up the Jordanians?

THEROS: That wasn’t necessary. Restraining them was more the issue. The Jordanians
had the bit in their teeth.

Q: Restraining them from doing what?

THEROS: Surprising us with things they would do. We didn’t want the Jordanians
blamed for breaking the truce, and most of the time they were breaking the truce.

Q: Were we talking to the Palestinians?
THEROS: Yes, at that time we could.

Q: What were the Palestinians saying? Were they saying they were going to take over
this country?

THEROS: Pretty much. There were two sides locked in battle. It was war. The number of
people looking for a compromise was very small. I think both sides recognized that there
was no compromise. The Palestinians had boxed themselves into a situation in which it
was victory or death to free the country.

“The Palestinians” does not mean the Palestinian population of Jordan. It means the
militants of the PLO. Most of the Palestinian population of Jordan was perfectly intent to
sit this one out, try to keep body and soul together, and figure out what they were going
to do with their lives when it was all over.

Q: We'd report what was going on, but was it a feeling for some time while you were
there that Amman was sort of a lonely voice in sort of the American overseas apparatus?

THEROS: What’s the old saying? Is it that “victory has a thousand fathers; defeat is an
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orphan”? Well once it became clear, I’d say probably by about November the Jordanians
were going to win, and all of a sudden everybody agreed with us.

Q: [Laughs.]

THEROS: Some of the press hung in there a little bit, but not very long. By November -
December it was clear that the Jordanians would win.

Q: It’s interesting when you talk about the American press and American academics, that
the Palestinians were sort of the forces of good as opposed to the old medieval forces of
the king or something.

THEROS: What’s interesting is that when the Palestinians were leftist dictators, with
leftist dictatorial tendencies, they had the support of the American press. Now that
they’ve become sort of centrists committed to democracy, they’ve lost all American press
support.

Q: Were you getting visitors while you were out there?

THEROS: We got a lot of congressmen out there. Towards the end we got Henry a lot.
Q: Henry Kissinger.

THEROS: Yes, but we also got a lot of congressmen early on. During the fighting we got
nobody, then we got a certain steady flow of congressional visitors, the occasional
military visitor, and then after the ‘73 war during October of ‘73 we were suddenly
unable to get rid of Henry Kissinger.

Q: We were flying military supplies in from our carriers and all?

THEROS: Well, they’d come down from Europe.

Q: What was the role of the British?

THEROS: The British were generally supportive but didn’t have a lot of resources to
throw at it. They delivered some supplies to the king.

Q: Well there was this period of time—/ don’t know where you were at that time—when
the Syrians were mobilizing.

THEROS: Actually, the Syrians pushed two divisions across the border with Palestinian
shoulder patches on them. One division pushed to seal off northeastern Jordan and the
other one pushed down the road to Amman. Two things went wrong for the Syrians. The
first one was that Hafiz Al-Assad unilaterally refused to commit the Syrian Air Force to
this adventure. His argument was, if you’re posing as Palestinians how can you have the
Air Force committed?
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Q: Yes.

THEROS: So in the Jordanian Air Force took its very few airplanes that were able to go
out and hit tanks on the ground.

The other factor was that clearly the Syrians officers were not committed to this. They
saw that this was a crazy scheme. As soon as they suffered reverses, the officers
commanding the two divisions just turned the units around and went home; and this led
to the overthrow of the Syrian government by Assad a couple months later.

Q: Was then the implicit threat that the Israelis might move in if things get bad?

THERQOS: This is one of these myths that had been passed around. At the risk of coming
close to violating classified information, I don’t know how much I’'m supposed to talk
about, since back then it was classified.

Q: Time has passed.

THEROS: The king asked us to send a message to Israel saying, “I need your help.”
Things were really desperate in the early days of Black September. After about three
days, the Israeli message arrived within about the same time the Syrian army. The Israeli
response was: “This is really none of our business. This is an inter-Arab, Jordanian-
Palestinian issue that we will not interfere in.” The story that the Israelis mobilized and
sent troops to intimidate the Syrians is complete balderdash. I’m not going to use a
stronger term.

Q: It’s very interesting because that’s been around for a long time.

THEROS: Now, two U.S. carriers off the Syrian coast were not balderdash. | remember
in Beirut | was sitting in a restaurant for a little bit and all of a sudden the television
started going blip every sixteen seconds; and what was interesting was the waiters in the
restaurant knew what it was. It was the early warning radar of the American carriers.
They knew exactly what it was. They were looking forward to the Americans coming
back to Lebanon to spend money.

Q: Were you getting any feel for what was the ruling political class, or whatever you
want to call it, of Jordan?

THEROQOS: There wasn’t one. Jordan is a rather egalitarian society. There was the king’s
inner circle, but it was drawn from different people, the clans of Jordan. Arab society,
unlike Latin society, is organized vertically. Family counts for more than class. If you’ve
got a poor relative who was in a fight with a rich foreigner with whom you’re doing
business, a rich Majalli will support will support a poor Majalli against a rich Habbabni,
because family and clan and the vertical nature of society comes first. Muslims from
Karak will support Christians from Karak in a dispute against Muslims from another
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town. It’s an intricate web of clans, and basically the king had to draw each of the clans,
but it was not a class per se.

The Circassians could be regarded as a clan, for example; all of the Circassians. Even the
Palestinians were still organized vertically, but the families were not as large. There was
a very significant number of upper class Palestinians who had thrown in their lot with the
King.

Q: Where, as a political officer, were you working with others to break down these family
webs and all, or did you have more on your plate than to worry about that sort of thing?

THEROS: It was actually easy. I praise myself a little bit, but I’'ve got good Arabic, and I
come from a culture that is extremely similar to Jordanian culture.

Q: Having served in Greece for four years | always felt that there was a tremendous
mistake by putting it into the European Bureau.

THEROS: | feel that very strongly.

When | got to Jordan and got to know the society, | concluded that it was like the Greece
that my father had described when he left in 1913. My father left Greece, I think |
mentioned, because he was accused of shooting somebody at a wedding. | went to a
number of weddings in Jordan that were accompanied by automatic gunfire.

Q: [Laughs.]

THEROS: So | got into the society very well. | flatter myself that I probably got into the
society better than anybody else.

Q: How were Americans perceived in Jordanian society?

THEROS: The East Bank Jordanians loved the Americans at that point. Collectively and
individually they loved the Americans. The Americans could do no wrong. The
Palestinians were too busy figuring out how they were going to conform to the new
society where the Jordanians were clearly in charge, because the Palestinians were more
influential and powerful in Jordan before the civil war. They did not want to show a lot of
hostility towards Americans. Basically, Arabs liked Americans for a long time. So even
though you could be mad at the U.S. government as a polity, you didn’t take it out on the
individual American very much.

Q: Did our policy toward Israel at this particular moment, during the Black September
time, have any particular effects or was this something that almost was beyond that?

THEROS: It wasn’t as blatant, our support for Israel, in 1970. | mean the Rodgers Plan

was clearly the kind of plan the Israelis didn’t like. The U.S. government had taken a
number of initiatives in ‘69 and ‘70 that the Israelis objected to and it was obvious the

55



U.S. government was viewed as more balanced,; it was supportive of Israel, but there
were limits to its support.

Q: What was the Jordanian government’s view, and you might say population view,
towards the West Bank? Because this had been at least under the protection of Jordan.

THEROS: Well, remember Jordan annexed the West Bank at the request of the West
Bankers, the Palestinian “notables” in 1949. After ‘67 the general view among East
Bankers was that they wanted nothing more to do with the West Bank, after ‘70 in
particular. But the king and the government still regarded it as their responsibility. It
wasn’t until ‘87 that the king finally severed all his ties with the West Bank.

Q: Well when you say responsibility, it wasn’t a sense of acquisitiveness; it was sort of a

duty.

THERQOS: There were two parts; one is juridical, they regarded the West Bank as part of
Jordan; two, Dean Brown once described the king as the last man in the world who still
read Kipling and believed him. This was a man who was obsessed with what the history
books would say fifty years after his death. The Hashemites had already lost Mecca and
Medina and if they were to lose Jerusalem this would be a disaster compounded upon
catastrophe. I think until the day of his death the king’s role in Jerusalem was uppermost
in his mind. What would people say of him if he was the one who abandoned Jerusalem?

Q: Was there a feeling of we shall return, and all of that, realistically?

THEROS: Among the Palestinian population, yes; among the Jordanians, a little less so.
But Jerusalem was another issue. The king was so tied up with Jerusalem that no one
even spoke differently than that.

Q: Whom were you seeing of the Palestinians?

THEROS: Everybody. The Palestinians were fairly integrated in Jordanian society. They
completely controlled commerce. They controlled most of the technical ministries. The
only ministries that were not Palestinian-controlled were interior and foreign affairs. The
military was numerically Palestinian but East Bank Jordanian in its leadership. Id say the
breakdown of the military was about fifty-fifty, with the preponderance of East Bankers
in the officer corps.

Q: But they held true?

THEROS: They held true. There were less than a thousand people who deserted in 1970.

Q: When this thing wound down, was there concern about what to do about the
Palestinians?

THEROS: No. The militants had fled to Lebanon. The armed people had fled to Lebanon
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and it was now Lebanon’s problem. The Palestinians remaining in Jordan who identified
themselves as Palestinians were working full-time and not being visible as Palestinians.
They were also training their kids on how to pronounce words with a Jordanian accent.

Q: So you were there, again, from ‘70 to when?

THEROQOS: Seventy-four. Now that I think about it, I actually left on the third of January
“74.

Q: Is there anything before we move to the October war?

THEROS: I’'m trying to think if there’s anything significant to remember. | was assigned
to Benghazi as Consul General and then Libya broke relations. They closed the consulate
in Benghazi so | extended for a year in Amman.

Q: After the war was over, what was a political officer doing?

THEROS: Doing much of the same thing, which was collecting information. Throughout
the whole time | was in Jordan, | was primarily the chief State Department intelligence
collection officer, and to a lesser degree I was Dean Brown’s dog walker carrying the
bag. I did a lot of translations. I would go with him to a lot of meetings and translate. |
was also sort of the Bedouin outreach officer. A lot of people wanted to invite the
Ambassador to lunch to the “mansaf” the big rice-and-lamb spread. The Ambassador felt
he had to go to one once a week. One of my corollary duties was to rank order the
Bedouins and arrange a different lunch meeting each week, and then | had this duty list as
to who goes to lunch this week.

Q: When | was in Dhahran you would go to a lamb grab.

THEROS: That’s right. We did it about three to four times a month. It was always my
duty to arrange it. I would do the social part of it. There was a lot of that.

Q: Well then we move to the October war. How did this hit you when you first heard
about this?

THEROS: Well, | have a special story to tell.
Q: All right, let’s have the special story.

THEROS: In the course of arranging lunches for the Ambassador out in the middle of the
desert, | had developed a close personal relationship with a Bedouin smuggler whose
tribe was the furthest tribe out near the Iragi-Jordanian border. One day he and I were
having coffee together at the Intercontinental Hotel and he said, “by the way, Syria is
going to attack Israel next Saturday evening, the sixth of October 1973.” And | said,
“You’ve got to be kidding?”” He says, “No. They’re going to attack them on Saturday.” |
said. “How do you know?”” He said: “Well, | conduct a lot of smuggling operations
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through Syria to Turkey and all of a sudden my tribe was having their trucks
commandeered. So | went and asked my cousin why the trucks were being
commandeered and he said, ‘because we’re going to attack Israel on Saturday.’” | said:
“How does your cousin know?”” He said: “Well he’s deputy chief of staff for operations
of the Syrian Army.” [Laughs.]

| was sort of at a loss as to what to do with this at that point, because the man was
reliable; he had been a reliable source in everything else he’d ever said. But this one
struck me as so bizarre. | thought he was pulling my leg, so I grilled him a little bit more
and that was his story; he was sticking to it. So | wandered back to the Embassy in a bit
of a shock. Ambassador Dean Brown was on leave. Pierre, I can’t remember his last
name, was the brand-new DCM; he’d just arrived in Amman. He’d been there about a
week at that point; knew nothing about the Arab world, having never served in the Arab
world before. A couple of my elders, like the defense attaché and some other folk, all
decided this was balderdash.

The attaché who was a hawkish sort of man was known as “Clarence” of Arabia.
[Laughs.] He was a very silly man. The army attaché was a good man. | went to them,
shared the information with them. The senior people, except the DCM who was totally
ignorant of what this represented, did not want me to report it. The junior people said we
should. The DCM finally said, “Report it, but stick a caveat in.” The caveat was to begin
the report with the line “Incredible as it may sound...” and then went on to report.

Nothing happened on the second, third, fourth of October. On the morning of the fifth of
October we received a message from the Department that said, they have shared this with
the Israelis, and the Israelis know all about it. “It is only a training exercise”—so we went
to bed quietly. Actually, | had a particular problem because | had a tapeworm at the time
and | decided that since nothing was going to happen on the sixth of October | was going
to get rid of the tapeworm by taking this massive dose of medicine the night before

Q: This is to flush you out.
THEROQOS: This is to flush you out. This is really dramatically to flush you out.

People don’t realize how often we talk about being flushed out of the Foreign Service,
particularly in this part of the world. So I’'m lying in bed at two o’clock in the afternoon
when the cook comes, just screaming with his hair on fire, in the bedroom saying, “War!
War! War!” War had broken out. | decided to defer further use of the tapeworm medicine
until the end of the war.

All the man’s information was correct. He told me the afternoon on the sixth of October,
and | heard him say the morning of the sixth of October. Otherwise he was accurate. The
Syrians had attacked. It was a complete surprise to the Israelis. The Egyptians had
attacked at just about the same hour.

What was fascinating was listening to the radio. | had listened to Arab radios and Israelis
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radios in the 1967 War and then the War of Attrition in 1968, ‘69, and ‘70, and it was
always the Arab radios that were hysterical, announcing great victories, and the Israelis
radios that were calm, cool, collected and just giving news as it was. Israel had developed
tremendous credibility at a period of time before then. During the early days of the *73
war the role was flipped. It was Cairo and Damascus reporting the news fairly straight,
fairly accurately, and it was the Israelis who had lost it and were reporting with a great
deal of hysteria. Unfortunately, the Syrians and the Egyptians had lost credibility in the
’67 war, so no one believed them.

It wasn’t until after the war was over that we realized just how deeply inside Israel the
Syrians had gotten. | spent that day with the Ambassador, and the Ambassador decided
we were going to destroy all the files at post.

Q: Now had the Ambassador come back?

THEROS: I’'m sorry. | digressed. The Ambassador happened to be in Washington when
the war broke out. He didn’t tell Washington what he was doing; he got on an airplane to
London, he called the king; (there was no flight into Amman) so he got an airplane to
Jeddah, Saudi Arabia, and the king sent an airplane down to get him and they flew sort of
over the treetops—there were no treetops; it was the desert all the way—Dback to Jordan,
He arrived backed in Jordan really fast. He left in the afternoon of the sixth from
Washington and was in Jordan sometime on the eighth.

At that point the Jordanians still had not realized that the Syrians were winning. Is this a
good place to put what we got on the after-action afterwards?

Q: Yes, sure.

THEROS: We didn’t know at the time, but what had happened was that the Syrians had
lined themselves up on the Golan in what was generally classic Soviet tactical formation,
as you echelon your divisions one behind the other, and they launched the First Corps.
Standard Soviet tactics had the first division plow into the enemy lines and get eaten up;
the second division crossed through and continued hitting them. So it’s a series of blows
into a single point. And the Syrians had succeeded beyond their wildest expectations.
They had essentially shattered the Israeli lines on the Golan. | went to Israel about two
weeks after the war was over and saw burnt-out Syrian tanks in the Golan; there were
burnt out Syrian tanks in Tiberius. The Israeli army had lost cohesion in the larger units;
the individual platoons and companies were fighting bravely, but they were not fighting
as a cohesive force.

The problem was that the lead Syrian units had also lost cohesion and their
communications were no longer operating effectively back in Damascus. This all came
from, by the way, debriefing the Jordanians after the war ended. The Syrian general staff,
expecting defeat in a political war, concluded that the first echelon, the First Corps, had
been wiped out and was unaware that they had actually broken through. The road to
Haifa was open. There was no Israeli unit larger than company size between them and
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Haifa. But the First Corps had been pretty much been decimated itself. The battle was
confused. The First Corps actually penetrated the Israeli lines and crossed the Jordan
River; however, Syrian command communications broke down and, not having enough
information, the Syrian General Staff concluded the First Corps had been defeated and
pulled Second Corps back into a defensive position, not knowing that the First Corps had
actually succeeded. This gave the Israelis a chance to regroup and counterattack.

Something very similar happened in the Suez Canal. The Egyptian army—expecting
again, a very defeatist view, as a result of having been defeated in ’67—had prepared
attacks at seven points across the Suez Canal. They had assumed that most of those
attacks would have failed. So they had lined up armor along on the west side of the canal
and the operational order to the armored units was that the first bridge that gets across
and stays up, all the units funnel across that one bridge assuming most of the other
attacks would fail. In fact, all seven of the attacks succeeded. All seven of the infantry
brigades got their bridges across, and the armor behind the canal, the armor west of the
canal, crossed on the bridge in front of it automatically, not knowing that the other six
succeeded as well.

Their difficult problem there is there’s no good lateral road on the east bank of the canal,
so the Egyptians couldn’t get their units together. They had great difficulty connecting
with the unit that had crossed the canal at the same time. And the only place that could
come together was at the Mitla Pass, which was about forty miles in from the canal. And
that’s when the Egyptians came out from under their defensive air strikes that had kept
the Israeli Air Force from attacking them, too quickly. They got out into the open desert
and came to the Mitla Pass, and that’s when the Israeli counterattack succeeded.

What was interesting was that the Syrians and the Egyptians were both concerned about
Israel having nuclear weapons and broadcasters were constantly reassuring messages
from the Syrians and the Egyptian to the Israelis that their objectives are only the
territories occupied in ‘67, and no further than that. They put great pressure on the king to
attack, from Jordan. The Jordanian army had mobilized and was beginning to move down
into the Jordan Valley. We spent most nights out listening to the Jordanian army to see
where it was going.

Q: Let’s move to Amman and what you were doing.

THEROS: Like everybody else, we and all the other Western embassies were on the
streets every night trying to figure out where the Jordanian army was moving. Basically
they were moving their major forces down into the valley against the river.

Two things happened to prevent the Jordanians from winning the war there actually. One
is the king’s overall reluctance, having been sucked into the ‘67 war, to get sucked into
what was likely to be another losing operation; the second was intense pressure from the
United States.

It was Ramadan and I went with the Ambassador, mostly as an interpreter. He saw the
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king every night between about one o’clock and three o’clock in the morning, urging him
not to get involved. He passed on the message to the king—falsely as we later
discovered—that the initial Israeli defense had been successful. The Israelis also pulled a
deception that was fairly successful. The Israeli mobilization had fallen apart and what
troops it could find were being sent off to the two fronts of attack. What they did do,
however, is that they moved the communications units of about two divisions to the
valley and these guys began to chat back and forth. So there was an intense amount of
Israeli communication.

Q: When you say the back, you 're talking about the Jordanian front.

THEROS: Yes, so there was an intense amount of Israeli communications going on in the
valley at the same time, lending further credence to the argument that the Israeli army
was up and standing. The truth of the matter, as we later discovered, there was nothing
between the Jordanians and Jerusalem, except the border guards. Had they launched
across the river, they probably would have gotten to Jerusalem. The Israelis were that
close to a catastrophic defeat. Of course this then raises the question of the nuclear option
again, but that’s something that they never had to face.

Q: What was the thinking about what might trigger this?

THEROS: Catastrophe. In other words, the problem is we didn’t know what the Israeli
definition of catastrophe was and neither did the Arabs. The assumption was that there
was some line. They hadn’t developed nuclear weapons just for fun. The assumption was
that there was some line that the Arabs had to cross that the Israelis would see as
irretrievable disaster, from which they could not recover. Certainly defeat in the Sinai
was not such a line because the bottom line is if you’ve lost Sinai, what have you lost? In
the Golan it would have been more the agricultural heartland of Israel right up against the
Golan Heights. And had the Jordanians crossed and headed for Jerusalem, then you might
have crossed some emotional lines.

The dilemma for the Israelis, however, was that had they used their weapons strategically
it would not have stopped the army. If they were losing, the Arab armies, particularly the
Egyptians and the Syrians, were Soviet-trained, Soviet-equipped armies designed to
continue to operate even after you’ve decapitated their political leadership. They’re sort
of a “launch and forget” army. So nuclear strikes in Cairo and Damascus would not have
made any difference except it would have gotten a lot of people really pissed off. And it
would not have affected the fortunes of the conflict. If, as | say, in a catastrophic
situation, tactical nuclear strikes would have meant nuclear strikes on Israeli territory in
Israeli towns, so again you have to balance that off. No one really knows what would
have occurred.

The Israelis regained the initiative. We all know its history. They pushed the Syrians back
to about where they had been when the war broke out, maybe a little further back. They
achieved a brief bridgehead on the other side of the canal, and then Kissinger stepped in
and we had a massive American resupply.
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One of the dramatic moments of the war came when the king decided to make a token
gesture and sent the Jordanian army Fortieth Armored Brigade to the Syrian front. The
Israelis delivered an ultimatum to the Jordanians not to do it, or they would attack Jordan;
the king called their bluff, and he sent the brigade. It was sort of a bad night for us; we all
went up on the roof of the Embassy. It was a clear, moonlit night; somebody said it was a
bombardier’s moon, but nothing happened. The fighting was confined to the Golan front.
The Israelis did not even bomb the Iragi troops coming down from Iraq, through Jordan,
into Syria. The Israelis clearly understood it was not in their interest to widen the war. |
remember the Saudis sent a brigade to the front, and it got lost out in the desert. The
Saudi army was still a question of whether they were just incompetent or unwilling to
engage. In any event, they never made it to the front lines.

Q: When Brown came back, did you get involved with Brown? What was his role?

THEROS: Yes, at that point | was his fair-haired boy, considering the color of my hair
was not very impressive, but he basically kept me along as his note taker, dog walker,
translator, and anything else that was needed. | went to all the meetings with him.

Q: So let’s talk about when he came back. What did he do when he came back?

THEROS: He saw himself as having one mission, which was to keep the Jordanians out
of the war. And of course to do the necessary things: to get the Embassy ready in case the
war did come. | remember he ordered the destruction of all classified material. The
equipment was designed to destroy everything we had at the Embassy in two hours. It
turned out that of course everybody squirrels away more stuff than you could ever want,
so it took us fifteen hours to destroy it.

Q: Okay, the Ambassador comes back and he goes immediately to see the king?
THEROS: Pretty much.
Q: What was he telling the king?

THEROS: He was telling the king that he should stay out of the war. His arguments were
that, one, “you got sucked into the war in ‘67 and it was disastrous for you; don’t do it
again. Two, the Israelis will win, and three, you’re entering the war will only get the
Israelis mad at you; it will not be enough to tip the battle in favor of the Arabs”. The last
argument, in fact, turned out historically to be wrong, which is one of the grudges that
King Hussein harbored against the Americans for the rest of his life. His later said he
made two great mistakes in his life: one was getting involved in the ‘67 war and the other
was not getting involved in the ‘73 war.

Q: Was Brown acting more or less on his own? Had he his marching orders, or were
there a series of instructions coming from Washington?
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THEROS: It was, I’d say, four-fifths he knew what to do; one-fifth the instructions were
catching up to what he was already doing. But he clearly saw this as his mission to keep
the Jordanian government from joining the war.

Q: It went without saying that after the ‘67 war the results of that hung heavily,
particularly on the Arab side. They went into it with the idea that eventually they’d lose.

THEROS: That certainly was Sadat’s view. I’m not sure that Assad actually had that
view. | think Assad may have felt that he could have retaken the Golan.

Q: Yes. Well, they had a limited objective.
THEROS: They had more limited objective.

Q: In a way, the Jordanian army probably was the only one to really threaten the vitals
of Israel, wasn’t it?

THEROS: In a sense. It had four divisions, one armored, two mech, and one foot
infantry. It could have gone for Jerusalem.

Q: Did you have the feeling? Or did Brown have the feeling and was conveying it to you,
or not, that there were people on the Jordanian side fighting for the king’s soul in a way?
You know, his military commanders, political commanders, saying, “Go for it,” or not?

THEROS: The military was being very quiet. | had a lot of friends in the Jordanian
military at the time. It was simply, “What do you want to do, and we will do it”. One had
the impression at the time that the military was not leaning in either direction. They were
simply giving the king a professional assessment of what was going on.

The assessment, | think, tended to push him towards caution because Jordanian
intelligence was picking up contradictory information. On the one hand, the Jordanians
had a radar station in a place called Ajloun that looked down into Israel, and they could
count the number of airplanes that took off heading for Syria, and they could count the
number of airplanes coming back. There were always fewer coming back, so the
Jordanians had actually a fairly accurate assessment of what Israeli losses in the air war
were. That would push the king towards a decision to get involved.

On the other side, the Jordanian intelligence—the Jordanian signals people—were
picking up an intense amount of traffic from these phantom Israeli units that were up
against the valley and were reporting back to the king that they had traffic representing
the existence of perhaps two to three Israeli divisions moving up. It was a well-done
deception on the part of the Israelis.

Politically, I’d say that most people in Jordan were wary of what had happened in ‘67.

The civil war, remember, in Jordan had just ended in the summer of ‘71. So there was
still a lot of exhaustion left over. There was not a lot of war fever.
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It got a bit dicey because the Egyptians did some very smart political stuff. The Egyptians
took about a couple thousand Israeli prisoners in the Canal, including a significant
number of officers, and they did some very well choreographed television presentations
of the interrogations of these officers. There was a brigade commander of this brigade
that had been annihilated. He had been captured. The man was broken. His morale was
shot. It was a classic case. Two very civilized Egyptian colonels who were offering him
cigarettes and a drink and so forth were interrogating him; his hand was shaking, and he
was crying. He was recounting how this tank blew up, and that tank blew up, and that
tank blew up, and they didn’t know where the fire was coming from. This began to
encourage people in Jordan to think maybe they ought to join the war. At the time that
was being broadcast, the focus of the war had actually changed and it was losing now.

Q: How did the king respond when you and the Ambassador went in to see him? Was he
by himself?

THEROS: Usually it was the king; Crown Prince Hassan and Sharif Zaid ibn Shaker,
who was the commander of the army, sort of the minister of defense; the king’s cousin;
and maybe one or two army officers, were around. So essentially Hashemites plus a
couple of senior army officers were at all of the meetings. All of the meetings, with one
or two exceptions, took place wherever the king happened to be that night, and it was
usually in some army unit.

Q: Was the Ambassador going on almost a daily basis there?
THEROS: More than daily. He’d see the king at least once or twice a day.
Q: Well he had the same message to say each time.

THEROS: Yes, with just a little more information, a little more reason why the king
shouldn’t do it.

Q: In other words, we were feeding him information that we thought was accurate. Is that
right?

THEROS: He certainly thought that it was accurate.

Q: Who did?

THEROS: The Ambassador. He certainly thought it was accurate. My impression is that
Washington thought it was accurate when they were feeding it to him. I don’t think there
was an American attempt to deceive King Hussein. There certainly was an Israeli attempt

to deceive the Americans and to deceive King Hussein.

Q: So the Israelis may have been using their American connection to foster this idea that
this is a losing war for the Arabs?
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THEROS: Yes, | think, as a matter of fact, they even kept the extent of the initial two-
days disaster from us because they didn’t want the Arabs to learn how badly they had
been hurt.

Q: How did you find the CIA (Central Intelligence Agency)?

THEROS: We were getting good stuff from the Arabs, which, as | said, later turned out
to be more accurate than we had thought at the time. The Arabs weren’t getting good
information, in the sense that what was feeding up from the front line units to the Arabs
in Cairo was where we had minimal representation, and in Damascus we had no
representation, and then being fed from Damascus to Jordan—where we did have
representation and access—was, by the time it would come up and get through several
filters, fragmentary and contradictory. A lot of what I’m telling you now, what actually
happened, we didn’t actually put together until after the war; and the fog of war was alive
and well in 1973.

Q: Was your mindset and Brown’s mindset influenced by the ‘67 war—that somehow or
another Israelis are all-powerful?

THEROS: It was more a lack of confidence. Most of us had seen the Israeli army
crossing the border. We were not impressed with it. However, we were even less
impressed with the Arab armies. The Egyptians and the Syrians particularly looked sort
of rag-tag.

Q: This is one of the themes that come through people there. I think here in the United
States there’s a feeling that somehow or another the Israeli army is practically without
flaw, and I've talked to people who have seen it in action and they say it’s what one
might expect. It’s a reserve army essentially, not terribly well trained.

THEROS: My personal opinion is the Israeli army has a few superb units at brigade level,
a couple of other good army units, and some of their command units as well. The average
Israeli brigade is probably not much better than the average Syrian brigade, given the
same equipment. The Israelis are much better equipped. The Air Force is where it
changes. The Air Force is first-class. It has excellent airplanes; they train extensively.
When the Air Force was almost defeated in ‘73, it wasn’t by the Arab Air Forces; it was
that the Israelis had underestimated the effect of modern air defense system.

The Syrians solved a tactical strategic problem with their air defense. They decided to
abandon the rest of the country and to pack all their air defenses between Damascus and
the front. It was 110 kilometers wide and 80 kilometers deep and the Syrians just had
packed their air defenses in there. Quite literally there was not one successful Israeli air
strike into that area during the entire war. The Egyptians simply lined up a big
concentrated area in defense of the Canal, and over the Canal, they were able to prevent
the Israelis from providing close air support. But beyond that, when it was air force to air
force, the Israeli Air Force generally was successful. They lost a few airplanes, but the
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bulk of their losses were sustained from air defense units in very tight, very restricted
areas within the front lines.

Q: Back to the king: Brown kept coming to him with this. I would think at a certain point
it was questioned why the King was letting Brown come to him all the time.

THEROS: Because the King didn’t know what to do. He sort of understood the historical
significance of what he was about to do, in either direction. When 1 think back through
my career, it was probably the moment of greatest historical significance. Had Brown
failed, and the Jordanians had crossed the river against no opposition heading for
Jerusalem, what would have happened? | might have been incinerated. | might not be
here to tell you.

Q: One keeps forgetting about if, at a certain point, the Israelis had these nuclear bombs.

THEROS: Yes, keep in mind, this is in “73. Probably, and God only knows, this was
early in the development of the Israeli nuclear program, so they probably had a limited
number of large bombs. Large bombs are easier to make than small ones, so it wouldn’t
have been the kind of precision weapons they could have used against troops in the field.
The only probable target would have been cities.

Q: Brown, right after these meetings with the king, would he say what his impressions
were?

THEROS: Generally they were, “We’ve got another night; we just got through another
twenty-four hours.” It was about like that.

We had one moment of great embarrassment. Just before the war, the Jordanians had
asked us for TOW anti-tank missiles, and we had refused. In refusing them we had
informed the Jordanians that they were not released to anybody in the Middle East. About
the fourth day of the war, the king said: “Do you remember when | asked for TOWS, and
you told me that they weren’t even being given to the Israelis? Well, I’d like to ask you
what this is?” The Syrians had brought him a captured TOW that he showed us.

Q: Was there, as time went on, a tension building between the king and the Ambassador?
THEROS: No, they had a tremendous personal rapport. There was an understanding that
they were both interested in the welfare of Jordan. Rapport is built on true interest in the
welfare of the other guy; you want him to do what you want him to do, but you’re
conveying the empathy that’s necessary. Otherwise you have no credibility. You might as
well be a fax machine.

Q: Did the crown prince or any of the people during these meetings listen or take part in
dialogue?

THEROS: I"d say it was three-quarters dialogue and one-quarter others getting to
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participate. | never got to participate; | was just there to keep the record.
Q: Were you listening to asides in Arabic?

THEROS: Occasionally when the crown prince was there, he and Sharif Zaid bin Shaker,
Chief of the Diwan, were generally polite enough to always keep it in English. The only
time somebody would speak in Arabic might be if one of the senior army officers present
said something to the king, but they were all conscious of the fact that | spoke Arabic, so
it was not an attempt to hide information from me.

Q: Were we monitoring the Palestinians and obviously the Jordanians to know what was
happening with the Palestinians that were in Jordan? After Black September, were the
Palestinians pretty quiet within Jordan?

THEROQOS: There was a feeling that they had just been through a terrible war—from ‘69,
the War of Attrition, through the end of Black September, and through the end of the
Jordanian Civil War. There was not a lot of war passion in the whole population. They
were cheering when they would see Egyptian television, but it was actually more sort of
quiet. They had never seen defeated Israeli troops on television before.

Q: What traffic were we getting from the American Embassy in Israel?
THEROS: You know, I don’t remember. That’s really a good question.

My impression was that they were just putting out whatever reporting they had. I don’t
have the impression that Tel Aviv was spending a lot of time trying to influence the
course of events on its own, other than just reporting what it was getting.

Q: Did you have any feel that Henry Kissinger was terribly involved?

THEROS: Yes, at the end of the war, but not at the beginning or the middle. At the
beginning of the war, we were really looking at this thing through a very narrow prism,
which was, “How does it affect us in Amman?”” The decision by the United States to
begin resupplying the Israelis, which if my memory serves me well, took place at about
the tenth or the eleventh of October, which was when the Israelis owned up to just what
they had lost. By the time it came, it came as a bit of a shock to us, but it was inevitable.
In fact, I don’t think it made much difference to the course of the war. The Arabs lost the
war because the Israeli general staff was superior to the Arab general staffs.

Q: How was the Embassy operating? At the time, you were obviously locked by the hip
practically to the Ambassador, weren’t you?

THEROS: Yes, in those days no one thought very much about evacuation. There’s been a
big change in the Foreign Service since. In those days, if you had a war you just went to
ground, and then you waited for the war to be over. Now you try to get everybody to
leave. In 1973, there was no thought of evacuating. There was no way out even if you had
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wanted to evacuate Americans. What the Embassy did was it went to minimum
operations, destroyed everything possible, stocked up food at home, and just huddled
down and waited. All the junior people were out on the street trying to find the Jordanian
army. That was the big game of every night.

Q: Were there any noises that you recall from Baghdad?

THEROQOS: Only the large Iragi units coming down the road, heading for the front. They
actually got to the front. The Iraqis, by the end of the war, had moved something like
seven or eight divisions to the Golan. We drove up to Zarga, which was a crossroads
town on the road down from Baghdad, and the road up for as far as the eye could see was
bumper-to-bumper Iragi vehicles coming down. The attaché would have situation maps,
the old ones with the flags up and each unit represented, and the Iragi ones were like this;
they were identifying units. The Iraqis reacted slowly, but they reacted massively. They
clearly had also not been told about the attack.

Q: This war lasted about how long?

THEROQOS: This war lasted about seventeen or eighteen days.

Q: Was there a point when all of a sudden it looked like things had really turned?
THEROS: Yes, the war started on the sixth, and I’d say things turned around on the tenth.
Things on the Suez front turned on the fifth day (October 11) when the Egyptians tried to
break out of their multiple bridgeheads, but did not succeed. Things finally turned on the
Golan front about the tenth or the eleventh of September. As | said, the Syrians had
stopped the Second Corps in place, taking up defensive position, and allowed the Israelis
to form up a counterattack and push the First Corps back across the line.

Q: Were families taking off across the desert towards lraq?

THEROS: No, everybody just huddled down. There was no refugee movement. The
Jordanians were doing things like distributing weapons to militia units, primarily East
Bankers. These guys were armed to the teeth anyway, so this was sort of giving them a
little bit more.

Q: Was there any movement of East Bank Palestinians towards the West Bank?
THERQOS: There was no movement. It was very quiet in Amman. After the first couple
days of stripping the supermarkets of everything they had up for sale, people just went
home and stayed home.

Q: People couldn’t get in or out, could they?

THEROQOS: There were no flights. Essentially the country was sealed off. People were
driving to Damascus, and that was it. The thing was once you crossed the road then you
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were in danger of either getting gunned down by some over anxious Syrian border
policeman or getting machine-gunned by an Israeli airplane.

Q: We didn’t have an Embassy in Syria?
THEROS: No, the Italians were the protecting power.
Q: How about the other embassies? Were they sort of asking us what was happening?

THEROQOS: The British and the French were out in the streets with us, and very
cooperative. The French had some good contacts there; the British had excellent contacts
there. We’d see their junior officers crisscrossing right after us. The Russians were out
there, too, but they weren’t quite as cooperative.

Q: Were you having Jordanian contacts coming to you and asking, “What the hell is
happening "?

THEROS: A lot of people were. However, by that time, after the second night, | was so
locked in with the Ambassador, my personal life had disappeared, and all my Jordanian
army friends were with their units.

Q: Was there any feeling on your part or on behalf of your colleagues that you’ve been
sitting on the Arab side, essentially the losing side, and left with a certain feeling of,
“Well, it’s not too bad for the Israelis to get their comeuppance”?

THEROQOS: Sure. | mean these are people you live with, and the Israelis were sort of
unbearable. The Amman Embassy had gotten to the point where it sort of hated the
Israelis because at that time we would go to Jerusalem frequently, and the Department
wouldn’t issue us a second diplomatic passport, so we had to travel on regular passports
to do some business. The Israelis would make our lives miserable at the border, and we
were treated as badly as they treated Arabs even though they knew we were American
diplomats. People were really mad at the Tel Aviv Embassy that aided and abetted the
Israelis on the grounds of, “Well, who knows, the American diplomats might be
terrorists, t0o.” The relationship between the Tel Aviv Embassy and Amman Embassy
was far worse than the relationship between the Israelis and the Jordanian government.

Q: In these meetings with the Ambassador and other sources, did you have the feeling
that the Jordanians and Israelis were in close contact with each other?

THEROS: We knew they had been in close contact with each other until the sixth of
October. | mean there were messages coming back and forth, but what had happened was
that the tone and tenor of the messages had changed. It was no longer exchanges of
information. It was much more “Stay out of the war”, accompanied with obscene
gestures. There was very little in the way of an exchange. Rather, it was two monologues
at that point.

69



Q: Did you get the feeling that the State Department had also been caught off guard and
was sort of floundering?

THEROS: Everybody had been caught off guard.
Q: Every side?
THEROQOS: Every side.

Just to illustrate this, when we went to destroy everything, there was one book that used
to come out every six months called The Arab-Israeli Military Balance, and it would
describe the best assessment of the entire intelligence community on what the military
balance was between the two. | walked up to Dean Brown and | said, “Let’s not burn this;
| want to keep it for the record.” This latest one had been issued about a month before the
war. The last paragraph of the article on Egypt was, “It is the considered opinion of the
intelligence community that the Egyptian army is unable to mount anything larger than a
battalion-size raiding operation across the canal.” We figured we’d put that up on the
wall and say so much for good assessment.

If you remember, at the time, the DIA (Defense Intelligence Agency) was an amateur
program. Almost all the Arab-Israeli analysts in DIA were fired or transferred after the
war.

Q: Was this after the war?
THEROS: Yes, this was after the war.

CIA and State INR had at least caveated these estimates and DIA goes on record
throughout the writing of this book objecting to the caveats.

Q: How did this come about, do you think? Within your ranks, looking at this afterwards,
did the Defense intelligence people become sort of the captive of the Israelis?

THERQOS: These were people who never left Washington and never left the job. It’s one
of the biggest problems with the DDI and DIA. One of the things, in my view, that has
made INR better at analysis than the DDI or DIA is the fact that a lot of Foreign Service
officers have been cycled through INR, whereas at the DDI, the CIA and DIA, the guys
who work there are all permanent civil servants who only do this for their entire lives;
and a culture develops—I say “culture” in the sense that when conventional wisdom
begins to replace analysis—it then acquires the trappings of analysis, and it acquires the
sanctity of certainty. | think the DDO suffers this much less because they did have case
officers assigned to DDI; but certainly the DIA was just a captive of mostly civilian
professional intelligence analysts,

They got good information from the Israelis. They got bad information from the Arabs.
They read the press, which got good information from the Israelis and bad information
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from the Arabs. There was the incontrovertible history that the Israelis had generally
defeated the Arabs, and very little reference to the few cases where Israeli units had been
defeated by Arab units. My take on most analysis from Washington is that when there’s a
disagreement, you don’t fall back on compromise, you fall back on conventional wisdom.
The DIA was at that point a captive of conventional wisdom, having concluded that the
Israelis were stronger than the Arabs, which was an accurate conclusion, but then went
ahead and sought information to justify that conclusion, which then reinforced the
conclusion, and you had positive feedback to a preordained conclusion.

Q: What sort of military staffing did we have at the Embassy attachés office?

THEROS: Defense attaché was an Army Colonel, otherwise known as “Clarence of
Arabia”. He was not widely respected by anyone. His Army attaché and his Air Force
attaché were both good men though. Then there was a military mission with about four or
five officers who tended to be very specialized and were pretty good. The two Attachés,
though, had very good contacts inside the armed forces.

Q: You had quite a professional small army, which you had easy access to.

THEROS: Right. My best friends are still Jordanian army officers who are retired now
like me.

Q: So, were any of them saying, “Hey, you know, you ought to take another look at the
Egyptians and the Syrians "?

THEROS: They had a low opinion of the Egyptians, and they had an equally low opinion
of the Egyptian army. The Egyptian victories on the Suez front were just as big a surprise
to them as they were to the Israelis and to us. They had a higher opinion of the Syrians
than we did. They thought that the Syrian Officer Corps was better than the Egyptian
Officer Corps. They thought that the average Syrian soldier was better than we gave them
credit for. They feared the Syrians, but they were not particularly afraid of the Egyptians.

Q: What about the equipment? The Syrians and the Egyptians were armed with Soviet
material; particularly, I think, the air defense proved quite effective, and the Sanger
rockets were equivalent to our TOW rockets.

THEROS: Well, the general view of the Jordanians, and frankly of most of the American
military, is that well-trained, well-motivated troops with muskets will beat poorly trained,
poorly motivated troops with M-16s. The human is much more than the material;
Napoleon said, “The morale is ten times the material.”

Q: When the war started to go badly for the Arab armies, did you find the king’s mood
had changed?

THEROS: Relief that he hadn’t gotten into the war; unhappiness that it had gone that
way, but mainly relief that he hadn’t gotten involved. He was really upset after it was
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over when he realized the degree of the deception.

Q: How long were you there after the war?

THEROS: I was there until the first couple of days of January of ‘74.

Q: While you were still there, what was kind of the mood in the Embassy?

THEROS: We didn’t have a mood. In a sense, we were inundated by American
diplomacy. Nixon showed up and Kissinger showed up. | mean, we must have had three
Kissinger visits; we had other visits as well. Overall, we had people coming through like
mad. The Embassy at that point never got a chance to think about anything.

Q: So, you were the hotel operator, or the tour guide?

THEROS: Yes, | spent more time out meeting airplanes.

Q: Well, let’s talk about, in the first place, the Nixon visit.

THEROS: The Nixon visit | prepared for; it took place after | left. | had two Kissinger
Visits.

Q: How did things work? Kissinger was sort of renowned for his avoiding the
Ambassador and going in and doing his own thing?

THEROS: You couldn’t avoid Dean Brown. You could not avoid Dean Brown, and King
Hussein was not about to let him avoid Dean Brown. So there it was fait accompli, he
dealt with the Ambassador. | remember being present at one, sort of sitting on the edge of
one conversation. Dean Brown was about to depart Jordan himself; matter of fact, he left
just before 1 did. At the airport Kissinger jokingly said to King Hussein: “Well, what are
you looking for in a new Ambassador?” King Hussein turns around and looks at Dean
Brown and says: “Make sure he isn’t taller than him.”

Q: He isn’t what?

THEROS: “He isn’t taller than him.” Remember, King Hussein was five-three; Dean
Brown was five-three, and Kissinger towered over them at five-four. And guess whom he
sent? Tom Pickering, who was six foot six.

There is a story behind that. You know Harrison Simms had been PNG’d by the
Jordanians in 1970 among other reasons, because he was six foot five, and when he lost
his temper with the king, he leaned over him. Height counts.

Q: Did you get any feel for, at this point, Jordan as a player?

THERQOS: Jordan was trying to become a player. Jordan saw the handwriting on the wall
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and was trying to change it. Henry Kissinger was working on a plan that, at its essence,
the Syrians and the Egyptians would get some reward for the war—that there would be
some improvement in the status for having gone to war and the way to achieve that with
the Israelis was to give Jordan nothing. That’s when King Hussein told everybody that
his second big mistake was not going to war in ‘73.

You know, it’s a little hard for me to tell because a lot of this materialized after | left
Amman.

Q: At the time, was the feeling, after it was all over, that you all were kind of left out of
the game?

THEROS: Well, when | left the mood in Jordan was one of, “The Americans are working
on a comprehensive plan to finish the Middle East crisis once and for all.” It did not
become apparent that this was not Kissinger’s plan until, I’d say, the summer of ‘74.

Q: Before you left, because | try to keep this to your perspective, you were saying your
officer contacts in the Jordanian Army were saying: “Thank God we didn’t go to war”,
correct?

THEROS: No, actually the general feeling was they should have gone to war. We
collectively—the American Embassy, the Jordanians and everybody else—figured out
what had happened in those first few days of the war only after it ended. The Israeli
deception became evident. The eye opener for me came at the end of November when |
went to Jerusalem carrying the pouch, and | took a few days off and went up to Tiberias.
I, as well as other people, realized just how far the Syrians had gotten. I don’t know if
you have ever been to Tiberias. There were burnt out Syrian tanks in the suburbs of
Tiberias, including one burnt out Syrian armored personnel carrier about six kilometers
past Tiberias on the road to Nazareth.

Q: Immediately afterwards, did you feel that the earth had moved, that things had really
changed, as opposed to, “This is just another Israeli conflict ?

THEROS: No, there was a feeling that we’re in the last quarter—that we have finally
reached a situation where it is obvious to both the Arabs and the Israelis that the time has
come to end this. I’d say the mood in Israel and the mood in the Arab countries that count
(Egypt, Syria and Jordan) was, “This is our chance to resolve it, let’s see if we can start
moving toward peace.” The one place where this was not present was Washington.
Washington was basically trying to restore the status quo.

Q: When Kissinger came was the Embassy somebody he dealt with as a tour guide?
THEROS: No, as I said, Dean Brown you didn’t treat as a tour guide.

Q: Well, Dean Brown could sit down with Kissinger.
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THERQOS: He was in all the meetings. To the best of my knowledge, if there were any
private téte-a-tétes between the king and Kissinger they didn’t last more than five
minutes. I was Dean Brown’s note taker for most of the meetings or the senior political
man, Dave McCormick was, but I don’t remember much of Kissinger being alone with
the king. About the only time the king was alone was if he needed somebody to take him
to the airport.

| do remember that the Jordanians dropped gifts like mad, and Henry was stowing them
away in the airplane.

Q: (Laughs.) What sort of role was Kissinger playing with Jordan?
THEROQOS: The role the Jordanians deduced from Kissinger’s visit, initially, was that he is
out there trying to figure out how to end the Arab-Israeli conflict, and his coming to
Jordan was to get Jordanian input and to see just what the parameters were. This was a
time when Jordan still regarded the West Bank as lost territory and there was still no
question of negotiating on behalf of the Palestinians. That didn’t happen until fourteen
years later.
Q: When you left there in early ‘74 what were your feelings?
THERQOS: Oh, my feelings were wildly optimistic. The end of the crisis that | had
worked on for fifteen years, at that point, was at hand. Fat Chance!

Armed Forces Staff College
Q: So where did you go?
THEROS: | went to the Armed Forces Staff College in Norfolk, Virginia. It was one of
these typical things in the Department; I didn’t like the assignment I was going to get,
this was before you had bidding, but if you called enough people ... so I got myself,
because it was off-cycle, you know, a December transfer, so there was a five months
course at the Armed Forces Staff College in Norfolk.
Q: And that put you back in the cycle ...
THEROS: That put my back in the cycle. That was actually a lot of fun.
Q: What sort of thing had they originally assigned you to?
THEROS: INR, I didn’t want to do INR.
Q: At the Staff College, what were you doing?

THERQOS: The Armed Forces Staff College is the first joint service school. It is for
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majors and lieutenant colonels, guys who until then had been only in service schools,
only in Army schools, Navy or Marine Corps, or what have you. This essentially was to
prepare these officers for service in the Pentagon or other joint operations. So there are
seminars of about 30 officers each. There were thirteen seminars and we had thirteen
spots; we could have put a FSO in each seminar but we rarely had more than one FSO
assigned. In 1974/1st half it was only me. We did two things: we learned how to write
staff papers, how to do briefings, and how to plan an amphibious operation. Don’t ask me
why the amphibious operations, but that was put as the planning cycle. We did a simple
amphibious operation and then a more complicated, but at the same time we did all the
staff things. We learned how to use blue paper and green paper and all of the things that
the Pentagon did. It was the first experience for most of these officers of a situation
where they were not entirely within their service.

Q: Amphibious, obviously, would involve ground, air and sea.

THEROS: Exactly. But it was the first experience for most of these officers of a joint
environment.

Q: Did you find, was the military looking, at that level, at what happened during the
October War?

THEROS: A few were, but remember, this is the beginning of ‘74, this is the aftermath of
Vietnam; the military was still going through the trauma of Vietnam. If you wanted to
start a bar fight, you’d have a philosophical discussion on what went wrong in Vietnam
and whose fault it was.

Q: Well, the final collapse hadn’t come.

THEROS: No, but we were pulling out so fast that it was obscene and there was a lot of
recrimination. This is sort of the low point of the U.S. Army.

Q: Were there a lot of recriminations of the State Department? “You got us into this
war” and that sort of thing?

THEROS: Not that much. There was a great deal of popular hatred for Lyndon Johnson. 1
mean, real palpable hatred for Lyndon Johnson. There was a lot of dislike for the political
structure and the way it was set up, and an intense dislike of the press was also very
tangible. I didn’t feel as a FSO that I was particularly being blamed for anything.
Remember, we had higher casualties in Vietnam than the Army did, per capita. So,
there’s a lot of respect for that. There were more FSOs killed in absolute numbers than
general officers in the Army and as a percentage of casualties we were about twenty
times the Army’s for the percentage of people there.

Q: But then your Middle East experience at that particular point wasn’t particularly
tapped.
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THERQOS: Was only in the sense that we kept exercising the amphibious operation of
Tunisia.

Q: (Laughs.) So you were ready to invade the beaches if you could get rid of the French
tourists?

THEROS: That’s right, exactly. There was some discussion of the Middle East in that,
you know, | talk too much, so I could always, when they were sober, steer the discussion
in that direction. But I had a lot of fun. I learned that there were four services, and they
are four distinct civilizations that very rarely touch each other.

Q: What are the four services?

THEROS: The Army, the Navy, the Air Force and the Marine Corps. And they are all
different. I have told this story to members of all four services and they all agree with me,
100%.

The Army is “Hail fellow, well met. “ They are the good guys, they are the best guys to
go out drinking with and have fun and so forth and if you ask them a question they will
answer the question. If you want to know about the division in the attack they will tell
you about the division in the attack. The one overriding characteristic about U.S. Army
officers is that they have clearly shot all of the dumb ones and the smart ones. They made
it clear that if you were terribly smart or terribly dumb you had no future in the Army, so
you had to be pushed into the center. They were all good guys. Very rarely did you find
somebody who was not a good man.

Two, was the Navy. The Navy were like the Masons ... a secret society. | knew as much
about the Navy when | left the Staff College five months later as | did when | entered.
You got nothing out of them. It was their own club and they were very elegant and well
read and when they did their week on, “What does the Navy do?” you got pictures of
aircraft carriers and you learned nothing about the Navy.

The Air Force consisted of two categories of people. There were the rated pilots and the
non-rated, non-pilots. The non-rated people were all specialists. They were specialists
within specialties. Cooks and bakers specialize in cream cake or strawberry shortcake.
These guys were the ultimate tunnel vision —the man who knows more and more about
less and less. And the pilots I identified with immediately are exactly like FSOs—self-
centered, egotistical, felt the world was there to serve them and to take care of them; that
they were the elite of the world.

The Marine Corps was interesting. Three quarters of the Marine Corps officers were the
dumbest guys in the seminars; they were the opposite of the Army. And one quarter were
the smartest guys in every seminar—head and shoulders, intellectually, above everybody
else in that school. So | asked, finally, one of the guys at the upper end, whose knuckles
were not dragging on the ground, about this and I asked him why. He said, “That’s very
simple to explain, Dummy, planning an amphibious operation, (as he described it, to use
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his language,) is the most difficult evolution of the military art. Leading the first wave
requires an officer of incredible stupidity.”

Q: Well, it’s interesting because people I have talked to that have gone to the War
College, which is at the colonel level and the naval captain level they 've all ranked the
Marine Corps, at that level, as being the smartest, most intellectually aware, thoughtful,
which would mean that by that time you have gotten rid of the people who are going to
lead the first wave and you are moving into ranks. Because this goes against intuition,
which is that the Marine Corps people, you know, you point toward the hill and say
“Take it” and they’ll charge up and not ...

THEROS: You see three quarters of them will; the other quarter will figure out how to do

it. But, as my classmate pointed out to me, he says, “Remember, at Tarawa there was not
a single officer that survived the first four waves.”

Under Secretary for Management Office, 1974 to 1976

Q: Yeah. That was during World War Il on a Pacific island, poorly done in ways. Well,
then, Pat, after your exposure to the military and the clubs that compose it, where did you
go?

THEROQOS: 1 spent the next two months negotiating with Washington, who kept trying to
stick me in INR. And I didn’t want to go to INR; I didn’t like the jobs in INR. Well, in
retrospect, what happened was still better but it was not as interesting. | later got around
to INR and they weren’t as bad as I thought they would be, but at the time ...

Q: Well, INR had a reputation as being sort of outside the policy channel

THEROS: In fact, none of their officers had windows. So | came up to see Dean Brown,
who by this time was Undersecretary for Management and at that point | decided | was
going to call in markers; but, you know, he liked me, so he created a position in
management as Special Assistant and | got assigned to that job.

Q: What was the job's title?

THEROS: Special Assistant.

Q: To whom?

THEROS: To the Undersecretary for Management.

Q: And you did this for how long?

THEROS: 1 did this for two years. I did this from summer of ‘74 until the end of ‘75, so |
did this for eighteen months. However, Dean Brown quit at the end of six months—he
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got into a big fight with Henry Kissinger and he quit then.
Q: What was the fight about?

THERQOS: Dean Brown was brought in as Undersecretary for Management. He was, in
my opinion, the first man in years that had a clear idea about how the Department should
be reorganized and set about implementing his plans. Henry Kissinger, who approved
them, had cleared all these plans and things were getting done. Problem with Henry
Kissinger is it was easy to get to him by somebody else. And it was a constant stream of
Dean Brown initiatives that were approved by Kissinger and then somebody got to him
and then pulled back.

Q: This, of course, is also talking about the bureaucracy, that if you try to implement any
changes, somebody’s ox is going to be gored. S0 Henry Kissinger was inconsistent.

THEROS: A lousy manager.

Q: Which might be expected, he was an academic, a thinker. Well, how did Dean Brown
operate at the time?

THERQOS: Dean Brown again was always focused on what he thought was the right
thing. He spent a lot of time all over the building. One of the things, for example, is he
was trying to break this culture of the self-imposed overtime. He would walk into offices
at six o’clock and demand to know what people were still doing there. He would chew
people out, for, you know, “You are keeping three secretaries here, paying overtime, why
are you doing that?”

He was a leader; he pretty much initiated this idea of going to the private sector for a lot
of the services being previously provided by GSA. He let the first non-GSA contracts for
painting the building on the inside. Remember, the GSA bid on painting his offices and
he didn’t like the price of what they were offering; it was all the same color of blue, green
and drab. Everything was drab—floor, ceilings and everything else. So he goes out and
he says he wants private contracts and we get to pick our colors. GSA came to each of us,
and he asked us what we wanted. Well, | had a windowless office and the inside was
pretty dim, so | asked if he would paint it high-visibility orange and the GSA contractor
was unable to offer high-visibility orange, so we had it done by private contractor.

He tried to reduce this enormous overhead posed by the Fly America Act on how you fly,
how you fill out vouchers.

Q: Could you explain what the Fly America Act was?
THEROS: It was a law passed by Congress that says all official travel has to be
conducted to the maximum extent possible on U.S. flag carriers. This is a very expensive

way of doing business. But that’s understood, a lot of countries do that, I think most of
the foreign services live with that. But then, the reporting procedure, the vouchering
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procedure to get reimbursed for your travel was so difficult, so complex. Right now a
good estimate is the Department of State spends between thirty and forty million dollars a
year reviewing vouchers—which are all identical, they never change anyway. But there is
a whole bureaucracy there: hundreds of people in Arlington who review vouchers and
Dean Brown tried to see what he could do about this.

It was interesting. This was the early days of the computer in the Department and he was
enamored of computers, he thought they could “do things.” So, one day | was given a
task; 1 was told to go out and see if using a computer search of records we could identify
the kinds of people who did well on the MLAT, the Modern Language Aptitude Test.
And what is interesting about the MLAT is you either fail it or you are gangbusters. The
only people who ever end up in the middle are the gangbusters who had gotten drunk the
night before and had a hangover; otherwise, you’re either at the top, a third, or down in
the bottom, part of the two-thirds. And so we ran every possible parameter that we could
through the computers we had then, trying to identify what the difference was between
this third and that two-thirds and we never came up with any consistent factor. It wasn’t
education, it wasn’t ethnic origin; we even tried religion, for God’s sakes. Nothing, we
could get nothing. The only thing that was sort of interesting ... the very small number of
officers that we could identify as having grown up bilingual was all in the upper group.
But there were lots of people that we could not identify in either direction. But maybe a
couple of dozen officers out of a couple thousand that we had identified as being
bilingual we all in the upper group. Nothing else. There was no other correlation.

Q: I'wonder if you could talk for a minute, explain the view at the time; | have a consular
officer background, and | used to observe this self-induced overtime syndrome at
embassies and all Department offices

THEROS: NEA was the worst.

Q: And for a Consular officer, you did your job and you went home. Could you explain
what this was and how it manifests itself?

THEROS: | know what it did; it simply, it was almost a cache of pride—how hard you
were working. It was particularly prevalent in the Department and it was a consequence
of the nine-tenths of the work in the Department is work generated by other people in the
next office. It had very little to do with substance. It had a great deal more to do with a
system that kept imposing more and more paperwork requirements, clearances, and stuff
like that, and it was a failure by upper management to set priorities. So, middle
management saw the fulfillment of all instructions, all objectives, at the same level and
that just was not possible. So people worked harder and harder, staying later. There was
no willingness to simply say, “I am not going to do this, it’s stupid.” And, every piece of
paper generated three more pieces of paper. And it was self-fulfilling; there were many
people who enjoyed bragging about how late they stayed. Most people had, simply, this
inability to cope with middle management and upper management inability to set
priorities. | have never heard anybody say, “Don’t answer it, it’s stupid,” except in the
field, occasionally.
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Q: Another thing, too, there seemed to be, in the morning, starting off very slowly and by
the evening, you know, almost saving things to do in the evening.

THERQOS: Well, that was the staff meeting. Every morning is consumed with staff
meetings because your importance is judged on the staff meeting. There is this one belief
in the Department and among upper-level bureaucrats that efficient bureaucracies are
ones that have wall-to-wall staff meetings. Remember, the Secretary has a staff meeting
at seven for all the Assistant Secretaries. All the Assistant Secretaries come back at eight
or eight-thirty and have a staff meeting for all of the Office Directors about nine. Then all
the Office Directors go back about ten-thirty and have a staff meeting with their officers.
This means not being out of a staff meeting before eleven-thirty in the morning. And all
you have done is repeat this. Nothing gets done before eleven or eleven-thirty in the
morning unless you cut a staff meeting and something gets done. And then you get these
inspectors who come out to post.

Dean Brown did not believe in staff meetings; he felt that staff meetings were an
admission of incompetence. He had regular staff meetings, he had a staff meeting when it
was necessary to convey information; otherwise you just consulted quickly among the
key people involved in a specific issue. And the inspectors came out and the only thing
they pinged us on in Embassy Amman was “Don’t have staff meetings.” So, after the
inspectors left Dean Brown called a staff meeting and he says, as he glowered, “I am
calling this staff meeting because the Ambassadors have criticized my failure to call staff
meetings, so now | have a staff meeting. Does anybody have anything to say?” Silence
for about two minutes in the room; he said, “Good, meeting’s over” and he walked out.
His idea of a staff meeting was to show up in somebody’s office and talk about
something.

Q: Well, now, what happened, were you noticing a frustration from Brown?

THEROQOS: Yeah, but the decision to depart came as a big shock to me. He is such a feisty
man, he looks like Jimmy Cagney and he acted like Jimmy Cagney, so since he was in a
constant state of turmoil with everything you didn’t realize that he had reached the end of
his tether. And he did. He walked into the office one day and he says, “Patrick, I will tell
you this, I’'m resigning, and I’m taking my retirement now.” Which left me sort of
flabbergasted. Because I hadn’t hit him up yet on my next post, which was terribly
important to me.

Q: Who took over?

THEROS: Larry Eagleburger. As a matter of fact, (Larry Eagleburger), when Dean
Brown walked in and resigned he said Henry Kissinger, he said: “Look, the vehicle that
undermines me is people going to Larry Eagleburger, who is your Executive Assistant,
and he is the man that then comes to you and says that this Assistant Secretary and that
Assistant Secretary can’t live with one of my decisions. So, why don’t you make him
Undersecretary for Management and that way he can be the conduit to you and the
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Undersecretary for Management?” And Kissinger took him up on it. So Larry
Eagleburger became the Undersecretary for Management.

Q: Did you work with him?
THEROS: Yeah, for a year.
Q: How did he operate?
THEROS: You know Larry.
Q: Yeah.

THEROS: He’s the guy who is going to be found dead one morning, with his face in a
bowl of peanuts on his desk. Larry Eagleburger worked a lot harder than Dean Brown
because he had two jobs, not because he was a workaholic. | admired him because he was
the only man in the Department, who, when the Secretary would lose his temper, which
was occasionally profane, would just stand there. He was also big enough, so, the
Secretary was slightly intimidated by him. And he’d stand there and let the Secretary vent
and scream and shout and he’d sort of lean into the wind and then when the Secretary
calmed down, he said, “Yes, Mr. Secretary, but ...” and then the conversation would
continue. Meanwhile all the staff aides were hiding in the curtains and stuff like that
because watching Henry lose his temper was a sight. He tried very hard to implement
some of the Dean Brown ideas; he did not differ with Dean Brown very much. However,
he was not prepared to fight it out as hard. On the other hand, he had a full time job being
the Executive Assistant to the Secretary. And the way he organized his office was those
of us who did Undersecretary for Management stuff, like me, would come in at the crack
of dawn or earlier and those guys who did Executive Secretary stuff for the Secretary like
Wes Egan would come in late and stay late. Wes Egan and | shared the same office,
which was about half the size of this one, but we only shared it for about four hours a
day. Wes and | worked a twelve-hour day; mine beginning eight hours before his and his
finishing eight hours after mine. | would do all of the Executive Secretary stuff and Wes
did the policy work.

Q: With the Brown-Eagleburger regime while you were there, did you see any changes in
the administrative establishment?

THEROS: Not in the end; not that you’d notice. Dean Brown wasn’t there long enough
and Larry wasn’t going to fight hard. Working at it, | learned a lot in there. Trying to
improve systems always sort of interested Brown. Eagleburger gave far more of his time
to Kissinger than the Department. (It would not have worked out any other way.) The
signal event of the Dean Brown tenure when | was there was the conflict. The invasion of
Cyprus, because we got involved with that.

Q: That’s in July of 1974.
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THEROS: Yep. We were involved with that because Undersecretary of Management was
at the time responsible for non-combatant evacuation. | was assigned as the man who was
supposed to coordinate the non-combatant evacuation, which, of course, never took
place. The crisis had been building; there’s sort of an interesting story on that. The crisis
had been building for about a week or ten days, the Greeks had overthrown Makarios,
there was a crisis in Athens, but there was a bigger crisis in Washington, the end of the
Nixon Presidency. Nobody in Washington was paying attention to anything outside. The
general belief at the time was that nothing would happen; it was a bluff. Two weeks
before the crisis began they had taken Greece, Turkey, and Cyprus out of the NEA
Bureau and given it to the European Bureau. This proved a crucial component of our
being surprised. In the Near East Bureau war is a likely, common occurrence and in the
European Bureau there is an understanding that the Europeans don’t go to war ...

Q: No, and NATO

THEROS: Somebody joked once, that the difference between EUR and the NEA is when
an NEA country reservist is called up in the middle of the night he doesn’t know if it is
an exercise or the real thing; in a European country when a reservist is called up in the
middle of the night he knows it’s an exercise. And the problem was Greece, Turkey, and
Cyprus were politically NEA countries that had been transferred into Europe and the
whole Europe Bureau simply ignored them.

Q: You really had a feeling, I mean, these are sort of peculiar people there, it’s just a
different culture.

THEROS: The EUR hands were the ones who gave the rest of us some bad names: that
diplomats only go to cocktail parties and so forth.

Q: Yeah. Yeah.

THEROQOS: So, the morning that the Turks went into Cyprus | got a call. | went in about
three o’clock, two o’clock in the morning, Washington time. Dean Brown comes in;
there’s a meeting in Undersecretary for Political Affairs Sisco’s office and the Turkish
invasion is happening as we meet. And Henry is in California with Nixon. You know
these are the final days; he is presiding over the collapse of the American government.
Sisco and the EUR assistant secretary call Kissinger. Hartman’s on the phone with him;
they put it on speakerphone, there are about ten or twelve of us sitting in the room there
with Dean Brown. As I say, I’'m the man who’s been tasked with getting the paperwork
together for the non-combatant evacuation. And Henry was clearly disturbed, not
disturbed at what was going on, but disturbed that he had been called. He had more
important things to do and felt that the invasion of Cyprus was, you know, these
incompetents in the State Department were calling him because they were too stupid to
do anything about it themselves and her was making it clear that this was his attitude.
Mind you, all this time the Turkish troops are landing in Cyprus and he says, “What
happens if | do nothing?”” And this Air Force major in the back of the room shouts—
trying to get a voice for himself—"Then they will overrun the island in twenty-four
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hours.” Kissinger says, “Let them,” and hangs up.

Actually, this was one of the few times that | think | should have spoken up, because |
had just come from the Armed Forces Staff College, where we kept doing amphibious
operations exercises. It was obvious to anybody who had ever been to the Armed Forces
Staff College and had been through the amphibious exercise process, would know that
the Turkish military, regardless of its fighting quality, simply lacked the logistics to land
in sufficient force to overrun8n the island in less than a week or ten days. Therefore, any
successful invasion of the island would take far more than twenty-four hours.

Henry hung up. In the next three days the invasion went bad. The Turks hung on to a
small enclave on the coast. There was a ceasefire and then they had built up off the
enclave and in August they attacked again and occupied half the island. And this is a
good example—the reason | want to stick it in here—of how decisions are made on the
basis of stupid information given to you by people who should keep their mouths shut.
Pardon the politics, and the soapbox. Henry Kissinger, whatever else he was, was not a
stupid man; he understood that if the Turks had been able to occupy and overrun the
entire island in twenty-four hours, the political consequences of that would be different
than the political consequences of a six-week campaign to occupy the island. Some idiot
told him that it would be over in twenty-four hours; he was predisposed to get off the
subject, and hang up and say, “Let them.” This was probably the one event in his career
that wrecked it.

Q: Yes, and he’s still living with the problem.

THERQOS: This is a good time to get in another rant; the paramount importance of
personal relations at the leadership level. They frequently trump rational decisions. Prior
to his coming to Washington, Henry Kissinger ran an international leadership seminar at
Harvard. Certain countries sent students frequently, others not so much. Turkey ensured
that every course included a Turkish politician or other important figure. One student,
Bulent Ecevit, attended the course and became a close personal friend of Dr. Kissinger.
Ecevit went on to become Prime Minister of Turkey and, in his tenure, Turkey attacked
Cyprus. Ecevit made a point of talking to Kissinger frequently. At one point, and this
story has been corroborated elsewhere, the Turks mistook a small lightly-armed Greek
Navy troop carrier trying to get out of harm’s way on the first day of the attack for a
major Greek navy intervention. The Greek ship fired a few dozen rounds at a Turkish
ground position on the island. Ecevit panicked and called Kissinger to complain — at 3:00
AM Pacific Time! Mrs. Kissinger overheard the conversation and told her husband “Tell
them to sink them himself!”” so she could go back to sleep. Kissinger did so and the Turks
sent a wave of F104s to attack the “Greek” Navy off Cyprus. They spotted several
destroyers and attacked and sank one of them; which turned out to be a Turkish destroyer
also looking for the Greek Navy! The Turkish sailors reportedly brought down a few
F104s as they went down.

Kissinger’s close friendship with Ecevit gave rise to the not unreasonable speculation that
he had helped orchestrate the Turkish attack in order to punish Cypriot President
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Archbishop Makarios whom Henry truly hated. | saw nothing in those days to indicate
the Kissinger, nor any other senior 1SG official, had any inkling the Turks were not
bluffing and would attack in June 1974. On the other hand, when the Turks later violated
the initial ceasefire and occupied 45% of the island in August 1974, the USG clearly
knew in advance and had given some sort of green light. Defense Secretary Schlesinger
explicitly said as much when he told a press conference that the “Turks had advanced
further than they had told us.” Again, | believe Kissinger was influenced by personal
friendships rather than policy. Why else would he pick sides when two important NATO
allies went go to war with each other rather than stop it as Johnson did in 1968?

Q: You left there in late ‘75?7

THEROQOS: In late ‘75 I went to the economics course. | had been trying to go to Trieste as
Consul General.

Q: Yes.

THEROS: 1 really wanted to go to Trieste as Consul General. | figured this was going to
be my vacation post. The Ambassador in Rome at the time—I forget who he was, a
political appointee—had somebody who had been a ward heeler in the Bronx who
wanted to go to Trieste. Eagleburger took it as a personal insult that his staff assistant
couldn’t go anywhere he wanted him to go. So he was going to stuff me down the
Ambassador’s throat; at that point I came to my senses and realized this was a losing
proposition. | went to Larry and | said, “You’re going to stuff me down his throat. The
problem is after | get out there I’'m going to be down his throat and you’re not going to be
there and then he’s going to swallow and I’m dead.” So | looked around and the other
really good job that | wanted was the economic officer in Damascus. Damascus was
always my dream post. | had always wanted to go to Damascus. Economic officer was
one of the best jobs in the Embassy.

Q: So at the time you went to six months economic course and then you were part of the
cycle.

THERQOS: That’s right.

Q: Okay. Why don’t we pick this up in early 19767

THEROS: Okay.

Q: One question before we go: did you get involved in the exodus from Vietnam?

THEROS: Only marginally. | had just gotten to the Department when the exodus
happened in ‘77.

Q: Okay. Well, we’ll pick this up in 1976 and we’ll talk a little about the economics
course and then we’ll move on to Damascus. How did you find the economics course?
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THEROQOS: | found it to be one of the best courses | ever took at FSI. My own somewhat
checkered academic career enlightened me. | had done badly in mathematics all the way
through elementary school, junior high school, and high school. But there was a professor
from GW teaching one of the courses and he said that if you could do the most complex
math to keep your wits about you, and if you could do that, then you could do almost
anything. Just don’t drop any steps and you don’t forget what you’re doing. So, from a
personal point of view, it was an extremely useful course. As | say, it was probably the
best course at FSI | ever did.

Q: Did you find that it was practical? I 've heard some people say there’s also a problem
about economics: One, that there’s economic theory, which doesn’t mean a darn thing
for being a Foreign Service officer—this is what people have said—except that it allows
you to have credentials so you can chat with other economists. But as a real theory it’s
kind of done back in Washington, and what you re doing is gathering the data and
understanding what’s happening. And that’s what [ wanted to touch on. Could you
comment on that?

THEROS: Actually, most of the people who took the course found it useful. Perhaps the
least useful of my assignments was the financial course on corporate finance issues at the
kind of levels of the GMs and the big companies of the world. But world economics was
pretty useful because | was able to write, for example, later in Damascus economic
reports that not only were credible, and writing and talking to people who knew more
about economics than | did, but, in fact, were credible in telling Washington what was
going on in a rather complex economy; Most observers saw the Syrian as a kind of
mutated fraud. It was in fact an economy that was socialist at the time—a socialist name
tacked onto something more bizarre but still a functioning economy. The Syrian bankers
were a very knowledgeable lot and the course enabled me to talk to them in their own
terms —it wasn’t just chat. Since —and I think I’ve said this—I often doubt that the
United States has any sort of policy most of the time anyway, having policy planning in
Washington is a bit of an oxymoron. Other than, the course enabled me to work with a
number of my colleagues, some of whom | liked much more after the six months were
over and some of whom | liked much less after the six months were over.

I will say something though that is interesting. First of all, I got married during the
course. They wouldn’t give me leave so I lied and said I was sick so that I could take a
three-day honeymoon, and two weeks later came down with a really bad case of the flu
and had to come to class. About six weeks after that—this would be late March—I got a
phone call from Ed Abingdon who was in the Secretary’s office. Ed calls me and says,
“Patrick, are you sitting down?” | said, “No,” and he said, “You should.” I said, “Thank
you.” He said, “Now go home and pack. You’re going to Beirut tonight.” | was very
taken aback by what they were talking about. This was at the time when the situation in
Lebanon was falling apart rather dramatically, and the powers-that-be in the Department
had finally got Sisco to go to Kissinger who had steadfastly ignored Lebanon. We all
know Kissinger didn’t allow anybody to work on anything without his direct supervision.
By the time Sisco got to him and said, “If you don’t do something about Lebanon very
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quickly, you’re going to have a war on your hands. A major war between the Syrians and
Israelis, both of whom I’ve found ready to intervene.”

So Kissinger called in Dean Brown and said, “I want you to go out and basically talk
everybody to death.” And Dean Brown said he wasn’t going until after they worked it
out. He also said he wasn’t going until he had somebody with him; he was retired by this
time. So he told Kissinger he wanted me to come with him. | was at the FSI Economics
course; FSI had this absolute rule that nobody could be pulled out of the course, so the
head of FSI called the Secretary’s office—I forget who the head of FSI was at the time—
and had his head taken off when he objected.

| had only been married six weeks. | went home to get my luggage to pack up. My father
was home and I couldn’t find my bride Aspasia (Stacy to her friends). This was in the day
before cell phones. And after about an hour I had to be at Dean Brown’s house. | had this
vision of leaving this note on the table saying, “Hold dinner, 1’1l be late.” [Laughs.] |
finally tracked her down; she had told me she was going to exchange a couple of wedding
gifts and | tracked her down to that store and | said, “I’m going to Beirut.” She said, “We
are?” | said, “No, | am.” She threw a temper tantrum. She was very upset. We went over
to Dean Brown’s house. At first I wouldn’t let her come in, she was so angry. However,
she then ran into Dean Brown’s wife, who was equally angry, so it worked out. | went to
the airport that night, Dulles, with fake names and dark glasses and got on a flight;
changed planes in London. As soon as we got on the airplane | said, “Boss, where are we
going and what for?”” He replied, “It beats the hell out of me.” He had been called the
night before and the Secretary wanted to see him at eight o’clock in the morning. His
relationship with the Secretary was a little bit rocky and his response was, “I’m retired; I
don’t see anybody before nine in the morning.”

But essentially the mission was to go out there and create a great deal of smoke in hopes
of delaying bad things. Plus the Embassy was falling apart. We also had to go out and see
what could be done about the Embassy.

Q: Had the Ambassador been killed?

THEROS: No, this was before he was killed. The Ambassador was on sick leave; it was
Matt Godley. He had had an operation on his throat; he had cancer of the throat. The
DCM was not doing well. Nat Howell was the political officer. By and large the Embassy
was sort of on its knees at that point because it had disintegrated around them.

We both had the fish dinner on the United flight to London and we both got sick, spent
the entire layover in London in the bathroom, and then got on a Middle East airlines
flight. We were the only two people in first class to go to Beirut. | spent fifteen days in
Beirut; Brown spent a little bit more. We had a meeting with every single significant
political leader in Lebanon. | frankly came away convinced that if the people deserved
their leadership, then they deserved their civil war as well. The Lebanese leaders were the
biggest bunch of clowns I ever met.
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They would all begin with the recitation of Lebanese history. Just to give you a flavor of
what it was like: the Shia leader, Imam Musa Sadr, who was later murdered by the
Libyans, was the only man that sounded like a patriot Lebanese, as opposed to a sectarian
leader; and he was an Iranian in origin, not even Lebanese. We saw Lebanese President
Suleiman Frangieh, who at the time was regarded as the spokesman for the extreme right-
wing leaders of the north. His interpreter at the time was a fellow named Samir Geagea,
who later murdered Suleiman Frangieh’s son. This was the way politics ran in Lebanon.

This meeting also made me a footnote in Lebanese history. Someone started a rumor that
Dean Brown told Frangieh that the United States had a fleet of ships offshore prepared to
take the entire Christian community of Lebanon to the U.S. and Canada and leave
Lebanon for the Muslims. This rumor has now become an established fact in the fantasy
world that passes for political history in Lebanon. | have been interviewed time and again
across the entire spectrum of Lebanese media about this story and always tell people it
was both impossible to execute and ludicrous in concept.

| spent fifteen days there, at the end of which Brown said, the Embassy was collapsing,
and he needed work done back in Washington. As a result of my return we pretty much
replaced most everybody in the Embassy. One day after | returned | was summoned to
the Secretary’s office. ’'m waiting in the anteroom for a meeting to break up in the
Secretary’s office and Joe Sisco comes out and he then tells me, “Whatever you do, don’t
tell the Secretary that we need the Syrians to intervene to restore order.” I wasn’t really
planning on saying that, but it certainly was an option, and | said, “Why not?” He said,
“Because that’s what we’ve all been telling him, and if you tell him that, he will think we
put you up to it.” So | went up to Larry Eagleburger, who was also coming out of the
meeting, and told him what Joe Sisco said and he said a bad word, and he said basically,
just tell the Secretary the truth or whatever you think is right.

So I went in, and in fact it wasn’t a presentation on my part. | sat down in front of the
Secretary and this jury of Undersecretaries and Assistant Secretaries. The Secretary then
interrogated me for fifteen to twenty minutes. He just asked questions without ever once
having said anything about Syrian intervention. And then he says, in his German accent,
“So, you too, Mr. Theros, think that we should allow the Syrians to intervene.” And |
don’t know how he had come to that conclusion, but I said, “Well, that seems to be the
only way of stopping the civil war.” Then | was excused. | went back to the FSI, having
missed a significant portion of coursework—I had been gone about three weeks ...
including one key section on corporate finance. , | took the exam for that section and |
had no idea what | was doing and failed it, but then completed the rest of the coursework.
Of the five subjects | had four good grades and an incomplete.

Q: What is the background of your wife?
THERQOS: She was not quite the girl-next-door, but out of the corner and turn right. She’s
Greek. She was born in Greece, actually. She was a Spartan by birth, with all the baggage

that carries. She actually is related to about a hundred of my closest friends, but | had
never known her because her family didn’t come to the United States until after | joined
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the Foreign Service. She proved to be a fantastic foreign service wife. She took to the
social component of our work like a duck to water. She could gin up a great dinner for 50
distinguished guests by gussying up Damascus street food. More amazingly, she loved to
move every few years; it left all the baggage behind!

Q: I always wondered how these ethnic things work. | mean here you are off dealing with
the Arab world and all, and all of a sudden this marriage comes and hits you.

THEROQOS: It’s a conspiracy. There are any number of people who are always
maneuvering to introduce you to their cousin. In this case it was pretty blatant. Her first
cousin was hot for one of my best friends and he was resisting her advances; so she
thought that the best way to improve the relationship would be to introduce me to her first
cousin, and that worked. In fact, she later married my best friend. [Laughs.]

Q: [Laughs.] I think she had the long-term.

THEROS: It had the long-term. It would be the same for 3,000 years.

Damascus

Q: [Laughs.] I just find it incredible.

Well then, you went to Damascus, right?

THEROS: | went to Damascus.

Q: You were there from ‘76 to ‘80.

THEROS: Yes, | was in Damascus a few weeks short of four years.

Q: What was the political and economic situation in Syria? What was America’s
relationship with Syria when you arrived in ‘76?

THEROS: The U.S. — Syrian relationship was improving. It was probably the high point.

In the four years | was there, we had a USAID mission with a large number of ongoing
programs. Things were going really well. American business was improving, and it was
an ideal time for me as the commercial attaché. | began my tour with my card saying
“economic counselor.” | changed the wording from “economic counselor/commercial
attaché” to “‘commercial attaché/economic counselor.” Finally, I just dropped the
economic counselor title entirely. This change vastly improved my access in Syrian
society.

The smartest change was moving my office out of the chancery into a separate office. |
remember saying to one businessman who used to come over frequently: “When | was in
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the Embassy you wouldn’t come and see me. Now that I’'m outside the Embassy in
another office, I can’t get rid of you. You’re here all the time. Why?” He replied: “When
you were in the Embassy, every time I came to see you, I’d then be taken over to the
secret police headquarters and be given a two-hour grilling on what the inside of the
Embassy is like. They would ask me the color of the walls, who sits where, and where |
thought the CIA was located. | was asked to draw them pictures, maps and so forth of
everything I had seen and everybody | had talked to. Now that I’m here, the only time
they bother me is when they think that there is a deal that some corrupt member of the
secret police may be able to cut himself into it.”

| asked: “What’s the difference? The plaque on the other place reads U.S. Embassy, and
the plaque here reads U.S. Embassy.”

“No,” he replied. “Yours reads U.S. Embassy Commercial Section. This is a country
where commerce is king. We understand business. We invented it 8,000 years ago, and
we’re still better at it than anybody else.”

Q: Let’s talk about the economy as you saw it.

THEROS: It was a huge black economy. It was operating with the knowledge, and
occasional incursion, of the government. This was a socialist state, with a socialist
economic system imposed for political purposes by people who didn’t believe in
socialism on a people who didn’t believe in it either. The Syrian business community was
easily the most competent business community in the Middle East and one of the most
competent in the world. The only problem was that instead of devoting their energy and
skill to business, they were devoting it towards corrupting the government. They are very
good businessmen; they are conscious of their history. They take the long view of things
and hold the Lebanese and Jews in some contempt as being Johnnies-come-lately to the
business world.

The country itself is like France; it’s almost self-sufficient. It produces a little bit of
everything for export and produces enough oil to take care of itself as well as export.
Syria also produces food and industrial goods for export. If it were not for the corruption
of the socialist regime, it would be like Belgium—a free-enterprise democratic Syria
based on an educated population and a dynamic entrepreneurial population. If the country
were a democratic nation with free enterprise, it would have the standard of living of any
Western European country. It certainly is the most Europeanized Mediterranean country
in the Arab world.

The social mores in Damascus were the social mores in other Mediterranean countries
with a little bit of the immediate pre-war mores of say Italy, Spain, and Greece. Girls
went on dates; they wore mini-skirts. Everything was mixed. Everybody drank, but
nobody drank to excess. The liquor bill for entertaining was the lowest in Damascus of
any place I’ve ever served in my entire life, and yet everybody drank; everybody took a
drink. People were also extremely tolerant in terms of religion to the extent it was
actually bad manners to ask somebody about his religion. The regime was horrid, but
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being corruptible made it tolerable.
Q: Which made it tolerable.

THEROQOS: It made it tolerable. Even the corruption was sort of institutionalized, so one
knew how to deal with it. There was intense distrust of the United States, but a
willingness to have a relationship. At the practical level it meant that as a commercial
attaché, I was the “permitted” American contact. Anytime I would invite people to my
house, they would come to my house. They would go to the Ambassador’s formal events,
but they wouldn’t go to anybody else’s house. The DCM would invite twenty people to
dinner, and four would say they were coming. I’d invite twenty people to dinner and
twenty-four would say they were coming. They would show up, and they would bring
their friends. The commercial and economic relationship with the United States was a
committed and encouraged relationship.

The AID mission there had a fairly big budget. | have to say that it was probably one of
the most earnest, least well-managed AID programs going on.

Q: What were they trying to do?

THEROS: The principal reason the Syrians invited them in was because we promised to
build roads. Then the lobby in Washington decided that Syria shouldn’t have roads.

Q: Was this the Israeli lobby?

THEROS: Yes, so they started spending money on other things like agriculture, which
the Syrians were already pretty good at.

It was clearly a militarized society. There was military everywhere, and you were
conscious of the presence of secret police on the streets. As | said, it was a society that, as
one Syrian put it, “A long time ago we discovered that all government is bad.” There’s a
story told in Damascus that is essentially from the days of the Sultan Harun Al-Rashid.
All the people of the court were telling the sultan how much they loved him and how they
were the happiest people in the world. The people basked in his presence. One day the
sultan said, “You’re all a bunch of liars. There is only one person in my kingdom who is
happy and that is the person who has food in his stomach, a roof over his head, clothes on
his back, and whom the sultan does not know.”

The upper-class citizens’ houses had blank walls. Upon entering, the first couple of
rooms were dingy and small, and to the left were the bedrooms where the cops never
went because it was understood that a stranger does not go into the bedrooms. As you got
further inside the house, it would become more and more sumptuous until deep inside the
house you might find something akin to the palace in Versailles, but the first couple of
rooms were deceptive.

Q: These were the parlors for receiving officials.
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THEROS: That’s right. That’s as far as the tax collectors got. The reception parlors were
made to look poor.

Q: Where had this taken place?
THEROS: Hama, but that was after | left.
Q: That was the city that was basically leveled by the government.

THEROS: Yes, that was not unpopular in the rest of Syria. Syrians, as | said, by and large
tend to be non-sectarian and relatively secular in their approach to life. They may be
individually religious, but they are quite tolerant of others. The people of Hama have a
history of not being tolerant, and what Hafez al-Assad did to Hama in ’81 was the third
time that it had been done since the end of World War I1; he just did it more thoroughly.

After the flattening of Hama, | asked a Muslim-Sunni businessman from Homs, another
town down the road that is much more liberal, what Homs’ reaction was when the Syrian
army decided to pave their road. He said: “Well, we thought about it, and it probably took
about fifteen minutes off the drive to Aleppo.”

| asked this man outside the country. He was a friend, so it wasn’t a political answer.
Most of the troops that went into Homs were Sunni Muslim troops too.

Loyalties in Syria are town loyalties. More than religious, sectarian, or class loyalties
what comes first is your family and then your town. For example, a Christian from
Damascus can count on the support of a Muslim from Damascus in a dispute with a
Muslim from Aleppo. (As a later note: what happened in Syria after the Arab awakening
has left me speechless and dumbfounded!)

Q: How was Hafez Al-Assad viewed?

THEROS: He was such an improvement compared to the fourteen people that had
preceded him that people were willing to overlook that fact that he still ran a government
that was not a terribly good government. He was simply better than his predecessors.
First of all, he brought stability. Secondly, he tried very hard to co-opt the business class
in support of the government. The problem was the Alawite army generals. Here’s a little
bit of history: the Alawites had been at the bottom of the social status in Syria for the past
thousand years. They were the servants and serfs. They were at the actual bottom of the
social pile. The only place the Alawites functioned as a normal society was in the
mountains above Latakia. That is from where Hafez Al-Assad’s family came.

The Syrians, as a merchant society, regarded military service as a lower-class occupation.
This meant that the good Sunni families would not send their sons into the military. It
was actually more socially acceptable to be a policeman than a soldier; therefore, when
the French set up their colonial military force in Syria, seventy percent of the volunteers
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were Alawites and twenty-nine percent were Christian. Only about one percent was
Sunni Muslim. Joining the police was an honorable occupation. The best families could
be policemen. For example, the chief of police in Damascus came from one of the most
prestigious families. If you were upper class, your daughter could marry a police officer.
She couldn’t marry an army officer.

The Alawites went into the military, and ultimately they realized that their sect dominated
the military. An Alawite held every key command position. There was a lack of Sunnis to
uphold these positions.

A Christian, not a Sunni or an Alawite, established the Ba’ath Party, governing Syria
under the thumb of the Alawite generals. There was an agreement between the Ba’ath
Party that was very secular and the Alawite-dominated army to govern Syria. Every time
that Hafez Al-Assad would make some sort of opening to the business class, which was
heavily Sunni Muslim, the army would cringe and put pressure on him. There was always
the seesaw between Assad opening the economy up, seeing things improving, and then
the army insisting that the Ba’ath Party bring it down.

Q: Was it control or was it ideology?
THEROS: It was a fear of the Sunni taking over again.
Q: So, they didn’t want to see the Sunni make money.

THEROS: No, they didn’t want to see them politically succeed. They said if you make
money, you have more influence. For reasons I still don’t understand, the Alawites never
encouraged their kids to be businessmen.

Q: By this time, it’s ten years or more after the ‘67 war, and you’d also had the ‘73 war.
The Syrian army, particularly the air force, really hadn’t done too well. In ‘73 they gave
the Israelis a bloody nose for a while, but basically little Israel beat the hell out of Syria.

THEROS: The perception is different than the facts. The perception here is the United
States making possible Israel’s victories—that you’re not really fighting Israel, you’re
fighting the United States with the Israelis upfront. The close association of the United
States with Israel is a guarantee of Israeli security, and expansion by the United States in
effect relieves the Arabs of any need to deal with Israel in popular perception. Israel is
only the instrument of America’s will. Now they will say that America is the instrument
of Israel’s will. Nonetheless, losing to Israel would be humiliating when you outnumber
them while losing to the United States is a lot easier to explain. We have convinced the
Arab people through our actions, and through our public statements and support, that
they’re not fighting Israel, but they’re fighting us.

Q: You were there during the period of negotiations at Camp David. How did that play
out?
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THEROS: Camp David was interesting. Sadat’s speech of, “l want to go to Jerusalem,”
arrived one morning like a blockbuster. It really shook everyone. He had, as usual, not
consulted with the Syrians, so the Syrians were outraged. They were mildly relieved at
Israeli Prime Minister Begin’s speech a couple days later, which appeared to throw cold
water on Sadat’s proposal. Then Begin backed off because he was under tremendous
pressure from elements within Israel and from the United States. Before Sadat went to
Jerusalem, he flew to Damascus with the intent of convincing Assad to come along. The
Israelis were terrified of that possibility, since they really didn’t want Assad to come with
Sadat. It’s not clear that Sadat really wanted Assad to come with him and their meeting
did not go well. I went with the Ambassador as note taker to a debriefing with the foreign
minister immediately after the Sadat visit. The foreign minister was literally in tears. He
was so angry and so upset. In his eyes, this was a betrayal of the Arab world.

Syrians have always seen themselves as le Arab, as the real Arab. Everybody else is sort
of a second-rate imitation. Damascus is known as the throbbing heart of the Arab world,
and Syrians as the most civilized, best looking, most intelligent Arabs—the natural
le